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R e s o l u c i j a o r a z v o j u občine K a m n i k v l e t u 1977 

Dogovor o letošnjih načrtih 
Občinska skupščina je na lansk i decembrsk i seji obravna

vala i n dala v javno razpravo pomemben dokument — osnu
tek resolucije o gospodarskem in družbenem razvoju občine 
v letu 1977. Obenem pa tud i poročilo o uresničitvi lanskolet
nega načrta. 

K e r je letošnje leto izredno pomembno za začetek ure
sničevanja razvo jn ih nalog, za katere smo se dogovor i l i lani 
ju l i ja s spre jemom občinskega srednjeročnega družbenega 
plana do leta 1980, moramo vsi občani in delovni l judje tvorno 
In neposredno sodelovati p r i ob l ikovanju letošnjega načrta. 
Ta dokument n ikakor ne sme b i t i le kos papir ja , pač pa 
stvaren dogovor vseh nas o tem, katere naloge moramo letos 
opravit i . 

Z resoluci jo moramo čim 
bolj podrobno opredel i t i na
loge, k i j i h narekujejo ključna 
vprašanja našega razvoja, za
pisana v srednjeročnem p lanu . 
Naša razprava mora b i t i na
menjena predvsem tem osred
n j im halogam. Naj na k ra tko 
opozor imo na nekatere od teh 
nalog v luči predloženega os
nutka . 

Najprej porast družbenega 
proizvoda. V srednjeročnem 
planu smo začrtali poprečno 
rast 6 0/c, letno, za letos pa 
načrtujemo 5 odstotno pove
čanje. K tej porast i naj b i z 
2.2 u/„ pr ispevala večja zapo
slenost, z a 2,8«/» pa naj b i 
P° rasla produkt ivnost . Pred
videna rast zaposlenosti je 
kar za celo procentno točko 
nižja od predvidenega petlet
nega poprečja (3,8 Vo). P rav 
na tem področju pa nas ča
ka največ dela i n prizadevanj . 
2 boljšo organizaci jo dela, so
dobnejšo tehnologijo, z bolj
šim izkoriščanjem proizvod
nih zmogl j ivost i i n surov in ter 
z d rug imi ukrep i , moramo hi
treje povečevati našo produk
tivnost, če hočemo napredo
vati v našem razvoju. Ne gre 

Pa p r i tem samo za to, da 
bomo na enega zaposlenega 
'Zdelali več kosov izdelkov, 
Pač še posebej za večjo pro
duktivnost v širšem družbe
nem smis lu , da bomo omeje
vali porast takoimenovane 
režije v pro izvodnj i i n izven 
nje. Večja družbena produk
tivnost je eden i zmed osnov
nih pogojev za to, da bomo 
lahko oprav i l i tud i zahtevne 
naloge v razvoju naših druž
benih dejavnosti ter hitreje 
reševali tud i naše stanovanj
ske, komunalne , prometne 
težave in še posebej resneje 
Poskrbe l i za varstvo našega 
okolja. 

N a povečanje produkt i vnos t i 
lahko poleg izboljšanja stro
kovne sestave zaposlenih i n 
boljše organizacije dela mno

go vplivajo tud i naložbe v mo
dernizacijo naše proizvodnje, 
saj so s t ro j i i n naprave v ve
čini naših tovarn že močno 
zastarel i . 

Ravno tu pa prepočasi na
predujemo. To kaže tud i po
datek, da smo lan i načrtovali 
v našem gospodarstvu za pre
ko 19,5 mi l i jarde S d in naložb, 
dejansko pa j i h n ismo ures
ničili n i t i polovico (9,7 mi 
l i jarde S d in ) . 

Letos naše gospodarske or
ganizacije načrtujejo okrog 
22,5 mi l i jarde S d i n vlaganj v 
modernizaci jo i n razširitev 
proizvodnje. To so k a r precej
šnja sredstva, k i j i h moramo 
na osnovi vsestransko prouče
n i h programov čimprej nalo
žiti, da se bo nj ihov učinek 
čimprej odraz i l na višji pro
dukt ivnost i . 

Tud i na področju do
hodkovnega povezovanja na
ših gospodarskih organi
zacij s sorodnimi orga
n izac i jami v smis lu načel za
kona o združenem delu nas 
čaka še precej nalog. Hi t re je , 
kot dosedaj, se moramo otre
sti naše mars ikda j še precejš
nje zaprtost i v ograje podje
ti j , v občinske meje i t d . Tud i 
že obstoječe povezave je tre
ba hitreje vsebinsko razvi jat i . 

N a področju trgovine in 
preskrbe moramo čimpreje 
uresničiti že več let staro za
misel o nujno potrebni grad
nj i blagovnice v K a m n i k u . 

Tud i na področju gostinstva 
in družbene prehrane moramo 
stanje izboljšati. Zelo pomem
ben za našo občino je tud i 
hitrejši razvoj obrti, z last i sto
ritvene. Zato se moramo nuj
no čimprej odločiti za to, v 
katerem predelu občine bomo 
zagotovi l i zemljišča za grad
njo nov ih obr tn ih delavnic i n 
kako bomo tud i z os ta l imi 
ukrep i , z last i z ustrezno davč
no i n kred i tno po l i t iko po
speševali razvoj obrt i . 

Najvažnejša naloga na po-

Žalna seja 
Vodstva družbenopolitičnih organizaci j i n kam

niške občinske skupščine so ime la na dan pred po
grebom predsednika zveznega izvršnega sveta Dže-
mala Bjediča žalno sejo. O l i k u revo lucionar ja i n 
pri l jubl jenega državnka, k i se je tragično ponesrečil 
v l e ta lsk i nesreči p r i Sarajevu, je spregovor i l F r anc 
Svctel j , predsednik kamniške občinske skupščine, k i 
se je z n j im srečal v T i tovem Užicu ob pros lav i 30-
letnice vojne industr i je Jugoslavi je. 

Z žalne seje so pos la l i sožalni brzo javk i zvezne
m u izvršnemu svetu i n občini T ravn ik v B o s n i i n 
Hercegov in i , s katero je K a m n i k pobraten. 

M . S. 

dročju družbenih dejavnosti 
v letošnjem letu je začetek 
gradnje šolskega centra v 
K a m n i k u . Čeprav še n imamo 
zbran ih vseh potrebnih sred
stev, moramo z l as tn imi moč
m i začeti z gradnjo prve eta
pe. Opret i se bomo mora l i 
predvsem na lastne sile i n 
možnosti, čeprav smo doslej 
s tor i l i vse, da b i tud i v okvi
r u srednjeročnega programa 
republiške izobraževalne skup
nost i , k i še n i sprejet, zago
tov i l i del potrebnih sredstev. 
V letošnjem programu je tud i 
gradnja otroškega vrtca v Ko 
mendi . 

Začeti moramo tud i z grad
njo obvozne ceste, k i je tud i 
v programu republiške ceste 
skupnost i i n za katero bomo 
poleg sredstev iz cestnih pr i 
sto jb in nameni l i tud i prese
žek, dosežen z vplačilom po
soj i la za ceste. T u d i to cesto 
bomo mora l i g rad i t i po eta
pah. Po dogovoru z republ i
ško cestno skupnost jo bosta 
občina i n cestna skupnost do 
leta 1980 za ta namen zago
tov i l i skupaj okrog 3,2 mi l i 
jarde S d in srestev. 

Z dograditvi jo kamniškega 
vodovoda, k i napaja z dobro 
p i tno vodo območje, na ka
terem živi več kot polov ica 
občanov, smo zagotovi l i do
volj zdrave pitne vode za da
ljše obdobje. Poskrbe t i pa 
moramo, da bomo čimbolj za
varoval i obstoječe vodne v ire 
pred onesnaženjem. V tem 
smis lu je ve l ik prispevek tudi 
lani dograjen kana lsk i zbiral
nik ob Kamniški B i s t r i c i od 
K a m n i k a do Domžal. Letos 
moramo nadaljevati z gradnjo 
skupne čistilne naprave v Iha
nu. Delovne organizacije pa 
bodo morale poskrbet i za 
grobo čiščenje odplak v svo
j i h obra t ih i n za priključke 
na g lavni kana l . 
N a področju stanovanjskega 
gospodarstva se bo potrebno 
letos dogovor i t i za združeva
nje večjih sredstev iz dohod
ka v ta namen, če želimo 
zgradit i predv idenih 276 sta
novanj. Pa ne samo to, do
govori t i se moramo tud i za 
to, da bomo več združenih 
sredstev nameni l i za stanova
nja delavcev v prosvet i , v 
zdravstvu, v m i l i c i i n drug ih 
javn ih službah. 

čeprav smor na področju 
kmetijstva v zadnj im let ih 
krepko zaora l i ledino v smi
s lu preusmeritve kmet i j v ži
v inorejsko i n mlečno proiz
vodnjo, pa nas tu čakajo še 
vel ike naloge. N i pomembno 
samo varstvo kmet i j sk ih zem
ljišč, pač pa tud i naloga, da 
bodo vsa kmet i j ska zemljišča 
čimbolje obdelana, da bodo 
dajala čimvečj i pr idelek. Kme
t i jska zemljiška skupnost i n 
skupnost za pospeševanje 
kmet i js tva bosta mora l i bolj 
poskrbet i za opuščene kme
tije i n kmet i j ska zemljišča, 
z last i v hr ibov i t ih predel ih 
naše občine. To je pomembna 
naloga tud i z v i d i ka naših ob
rambn ih pr iprav . 
Leto 1977 bo izredno pomemb
no tud i na področju urejanja 
našega prostora, v katerem 
živimo. S spremembo našega 
temeljnega akta — urban i 
stičnega programa, se bomo 
za nada l jn ih pet let dogovo

r i l i , v kakšne namene bomo 
izkoriščali posamezne površi
ne v naši občini. To je izredno 
pomembna in dolgoročna od
ločitev, zato mora p r i nje
nem sprejemanju sodelovati 
čimveč občanov i n delovnih 
l jud i . 

P r i k rep i tv i naše ljudske ob
rambe sta letos pred nami dve 
pomembni nalogi : ustanovitev 
enot narodne zaščite v krajev
nih skupnost ih i n v delovnih 
organizaci jah ter povečanje 
števila enot c iv i lne zaščite i n 
sk rb za nj ihovo boljšo oprem
ljenost. 
O vseh teh i n še drug ih na
logah bodo te dn i tekle raz
prave na zbor ih občanov v 
kra jevnih skupnost ih . Zato je 
prav, da se j i h udeležimo v 
čimvečjem številu in jasno po
vemo svoje mnenje i n predlo
ge, p r i tem pa seveda upo
števamo naše možnosti. Pora
b i l i bomo namreč lahko le to
l iko , ko l i ko r bomo ustvar i l i . 
To mora b i t i naše vodi lo , k i 
mora veljati tako za osebno 
kot za splošno in skupno po
rabo. Zato je prav, da imamo 
v teh razpravah pred očmi 
celovito b i lanco ustvarjenega 
dohodka i n skupno potrebnih 
sredstev za načrte, k i j i h že
l imo letos uresničiti. 

F. Svetelj I 

S S spominske komemoracl je v R u d n i k u 

Spominska svečanost | 
v Rudniku | 

V počastitev spomina na padle borce in aktiviste = 
kamniškega okrožja je bila 8. januarja 1977 v Rud- §j 
niku svečanost. Pozdravni govor je imela podpred- H 
sednica ZB NOV Domžale Dragica Kolenc; slavnostni = 
govor pa predsednica OK ZSMS Domžale Vera Gro- 3 
šelj. H 

V govorih so orisali potek borbe, v kateri so 3 
zaradi izdajstva 6. januarja 1945 padle žrtve. 

V kulturnem delu programa so sodelovali men- 3 
geška godba na pihala, mladinski pevski zbor OŠ || 
Radomlje ter moški pevski zbor Rudolf Božič iz = 
Radomelj. 3 

K. F. 1 
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S s e j e občinske k o n f e r e n c e Z K S K a m n i k 

Potrebujemo kvaliteto 
Noben družbenoekonomski 

pojav n i »čist«, ka j t i v ne-
d r i h starega se vselej pojavl ja 
nekaj novega, k i pa bo to po
stalo šele, ko bodo za to do
gorele družbenoekonomske i n 
družbenopolitične razmere. 
T a Marxova mise l n i neznana 
i n prav tako lahko velja za 
eno i zmed ugotovitev nedav
ne seje občinske konference 
Z K S v K a m n i k u , na kater i 
smo obravnaval i analizo o gi
banju članstva v občini ter o 
nadal jn j ih nalogah članov 
Z K na tem področju. 

Iz analize je razvidno, da 
»potrebujemo« še 170 članov 
da b i dosegli t. i . delavsko 
večino. Toda kako? Potrebuje
mo tud i kval i teto, ne le kvan
titete. Razuml j i vo je, da s i 
moramo prizadevat i za kre
pitev članstva Z K . Toda spre
jem v Z K m o r a b i t i zato s i
stematičen, s temel j i t im pred
hodn im izobraževanjem, z ne
nehn im spreml janjem delova
nja i n prizadevanja posamez
n ikov , kandidatov za sprejem 
v Z K . Zveza komunistov po
trebuje v nov ih pogoj ih raz
voja naše družbe novo kako
vost dela, de lavski razred pa 
še vedno potrebuje avantgar
do. T u d i za to se mora jo 
člani Z K nenehno izobraževa
t i . 

N a konferenci je ugotov
l jeno, da se je število članov 
v 46 osnovnih organizaci jah 
v občini v zadnj ih 4 l e t ih 

skoraj podvoj i lo . Podatek mo
ramo sicer kor i g i ra t i s pre
cejšnim številom upadanja 
članov v pretek l ih le t ih . Ob
čina s 24.000 preb iva lc i pa 
šteje danes 840 članov Z K , 
kar pa je le 3,5 °/o celotnega 
prebivalstva. Skora j četrtina 
članov 212 je žena. Nekaj 
osnovnih organizaci j pa v 
svoj ih vrstah n i m a n i t i ene 
ženske. Povprečna starost 
članstva je 38 let. Vsak 10. 
član Z K je iz druge republ i 
ke. Večji del članstva je vk l ju
čen v O O Z K v delovnih orga
nizaci jah, starejši člani pa 
prevladujejo v kra jevnih skup
nost ih. Ob tem je konferenca 
ugotovi la ter sk len i la , da mo
rajo osnovne organizacije bolj 
akt i v i ra t i svoje člane tud i na 
terenu. Upokojencev, članov 
Z K , je 11 °/o, kmetje so malo
številni, manj kot 1 o/o j i h je. 
Podoben položaj je tud i z 
ob r tn ik i . 
Naloge članov Z K so vel ike 
i n odgovorne, zato moramo 
imet i takšno kadrovsko pol i 
t iko , da j i m bomo kos. Za 
svoje delo se moramo pr iprav
l ja t i načrtno, še posebej pa 
moramo dat i možnost pred
vsem m l a d i m s t rokovn jakom 
i n j i h spodbujat i . Če so »sta
rejši« člani naši učitelji, naj 
to tud i bodo, vendar le do
tlej , dokler nas še lahko uči
jo. Učiti pa se morajo tud i 
sami ter v p raks i uporabl ja t i 
nova spoznanja. K o tega na 

bodo več zmogl i , naj prepu-
ste pobudo m l a d i m ; nove ide
je, sveža zagnanost naj zaživi 
v procesu spreminjanja naše 
družbe, v popo ln i osvoboditvi 
človeka. 

Z a vodi lne funkci je moramo 
pr iprav l ja t i perspektivne ka
dre. T e m moramo že pred 
prevzemom nove dolžnosti 
pomagati , tako da se čimbolj 
seznanijo-z de lom, k i ga bodo 
opravl ja l i , nalogami, i n prej
šnjimi izkušnjami ter s per
spekt ivami . N i prav da mla
d i m , praktično neizkušenim, 
»dajemo funkcije«, potem pa 
celo »dokazujemo« nj ihovo 
nesposobnost, namesto da b i 
j i m pomagal i , da se znajdejo 
v svojem delu. M l a d i strokov
n jak i s i morajo p r idob i t i čim
več izkušenj, k i so nujno po
trebne za bogato teoretično 
zagnanost. Te ugotovitve niso 
nove, vendar pa j i h v p r a k s i 
premalo izvajamo. Najbrž p a 
je tudi res, da obstaja mars i 
kje precejšen odpor do mla
d i h s trokovnjakov. 

Ob koncu je konferenca po
de l i la pr i znanja osnovn ima 
organizaci jama krajevne skup
nost i Nevlje i n T O Z D II . de
lovne organizacije S to la z a 
številne družbenopolitične ak
cije vštevši sk rb za delovanje 
mlad inske organizacije i n 
uspešnost akcije ob tednu ko
munis ta . 

T. Mal inari t f 



Pr iznanje za uspešno sodelovanje z Z R V S je preje la tud i 
kamniška gimnazi ja , saj s i težko zamis l imo proslave brez 
n j ih . 

Proslava ob dnevu JLA 
Kot vsako leto je tudi letos občinski odbor zveze vojaških 

starešin Kamnik organiziral tradicionalno proslavo ob dnevu 
JLA. Na njej so sodelovali moški in ženski pevski zbor 
Solidarnost iz Kamnika, dijaki kamniške gimnazije Rudolfa 
Maistra in vojaki garnizije iz Vižmarij nad Ljubljano, s kate
rimi Kamničani že več let uspešno sodelujejo. 

Na proslavi, ki je bila posvečena tudi obletnici vojaške 
industrije, je zbranim spregovoril Franc Svetelj, predsednik 
kamniške občinske skupščine, ki je zlasti poudaril pomemb
no vlogo delavcev Kemijske industrije Kamnik pri razvoju 
vojne industrije v Jugoslaviji. 

Na proslavi, ki so se je udeležili številni Kamničani, so 
podelili tudi priznanja organizacije rezervnih vojaških sta
rešin. 

M. J. 

Priprave na praznovanje 
Kra j e vna skupnost Tuh in j s lav i 8. februarja svoj 'kra

j evn i praznik . Vods tva družbenopolitičnih organizaci j , pev
skega društva, prosvetnega društva i n svet krajevne skup
nost i so p r i p rav i l i poseben program. Dogovor i l i so se, da naj 
tokrat m lad inska organizaci ja p r i p ra v i k u l t u r n i p rogram, na 
katerem bodo sodeloval i tud i p i on i r j i z rec i tac i jami . Tokra t 
se bo kra janom prvič predstav i l novoustanovl jeni pevsk i zbor, 
k i je pred dvema mesecema začel vad i t i pod vodstvom zna
nega pevovodje i n skladatel ja V i k t o r j a Mihelčiča. 

Po pros lav i bodo p r i r ed i l i tud i zabavni program. 
I. H . 

Ustanovljena samoupravna 
komunalna skupnost 

občine Kamnik 
Ustanovna skupščina samoupravne komunalne skupno

s t i občine K a m n i k je b i l a 23. decembra l an i . Predsednik in i 
ciativnega odbora za ustanovitev Zvone Lemič je poročal o 
poteku pr iprav . Delegati so spreje l i statut ter i z vo l i l i organe 
komunalne skupnost i . 

Z a predsednika skupščine je b i l izvol jen F ranc H r i b a r , 
za podpredsednika p a Beno S i tar . 

Predsednik zbora uporabnikov bo Lado Oso ln ik iz šmar-
ce, predsednik zbora izvajalcem p a Janez Petek; 

Sprejeto je b i l o tud i poročilo o izhodiščih za delo v 
le tu 1977 ter za srednjeročno obdobje. 

K . F . 

Priznanja in pohvale 
Lansko leto smo na področju splošne ljudske obrambe dosegli 

precej uspehov, zlasti v usposabljanju ter praktičnem preverjanju pri
pravljenosti na vodenje splošnega ljudskega odpora. 

Za zasluge pri razvijanju in podružbljanju obrambnih priprav in 
uveljavljanju koncepta SLO je Republiški sekretariat za ljudsko obram
bo dodelil priznanje naslednjim: 

1. Odboru za splošni ljudski odpor v KS Srednja vas za uspešno 
delo na obrambnih pripravah; 

2. Vasku Dojčinoviču za uspešno delo na področju civilne zaščite; 
3. Alojzu Kondi za uspešno načrtovanje obrambnih priprav v 

podjetju Svllanit; 
4. Borisu Bavčarju za uspešno delo v odboru za SLO KS Duplica; 
5. Jožetu Hribarju za uspešno delo v odboru za SLO v KS Tuhinj. 

Na uspešno izvedeni vaji »BLEGOS 76« so sodelovali tudi starešine 
In vojaki naše občine. Za dosežene uspehe in za požrtvovalnost so bili 
ob 22. decembru pohvaljeni: 

Piskar Ivo, Gams Izidor, Ipaveo Janez, Murkovifi Ivan, Koncilja 
Cvetko, Jankovič Franc, Kodra Eoman, Kozole Stanko, clanovec Justin, 
Strupih Franc, Brelec Jernej, Bičanin Franjo, Djerič Stojan, Kališnik 
Peter, Zlatnar Anton, Anžin Nedeljko, Spruk Franc, Kern Filip, Rauter 
Mihael, Strohmajer Viljem, Šuštar Vid, Šuštar Rudolf, Alpner Rudi, 
Kuhar Stane, Krašovec Franc, Zobavnik Mirko, Vigele Bogomil. 

Za uspehe pri izpolnjevanju nalog v urjenju in vzgoji, krepitvi 
tnoralnoplitične ter bojne pripravljenosti štabov in enot v teritorialni 
obrambi so bili v lanskem letu pohvaljeni: 

Bohte Maksimilijan, Poljanšek Vojko, Grilc Ciril, Potočan Franc, 
Lap Avgust, Gole Božidar, Stritof Valentin. 

V lanskem letu je bil prvič tudi praktični del pouka obrambe In 
»aščite za študente I. letnikov višjih in visokih šol. Študentje iz naše 
občine, ki so sodelovali na tem pouku, so bili med najbolj prizadevnimi, 
saj so bili štirje za svoje delo in trud odlikovani z značko dobrega 
mladinca, sedem pa je bilo pohvaljenih. 

Značko dobrega mladinca so dobili: 
Ivančič Bojan, Jankovski Stojča, Krempl Zdravko, Resnik Franc. 
Pohvaljen so bili: 
Gobec Bojan, Hribar Zvone, Kranjc Slavko, Pogačar Boštjan, Spruk 

Božidar, Sest Viktor, Logar Bogdan. 

Mladi v vojaške šole 
K o t vsako leto je tud i v letošnjem le tu zvezni sekretariat 

za l judsko obrambo razp isa l natečaj za spre jem učencev v 
vojaške gimnazije i n vojaške srednje šole v le tu 1977. Na
tečaja za srednje vojaške šotle se lahko udeležijo vs i fantje, 
k i so ro jeni 1960 a l i kasneje. Podrobnejše insformaci je lahko 
dobi jo na odde lku za l judsko obrambo skupščine občine 
K a m n i k . O t em je razprav l ja la komis i j a za pr idobivanje 
mlad ine v vojaške šole p r i O K S Z D L . Ugotov i la je, da je 
izredno ve l ik interes za vojaško gimnazi jo F r a n c a Rozmana-
Staneta. Premalo pozornost i p a posvečamo vp i som v druge 
srednje vojaške šole. 

Delovni čas trgovin s 
prehrambenimi proizvodi ob 

sobotah popoldne 
Potrošnike obveščamo, da bo s 1.2.1977 pričel vel jati 

spremenjeni obratovaln i čas t rgov in s p rehramben im b lagom 
ob sobotah tako, da bodo te, razen dežurnih trgov in popoldne 
od 13. ure dalje zaprte. Dežurni pa bosta vsako soboto po
poldne i n to do 19. ure dve samopostrežni t rgov in i v mestu i n 
ena zunaj. 

Razpored dežurnih trgovin ob sobotah popoldne za fe
bruar , marec i n a p r i l 1977 je naslednj i : 

F E B R U A R S P v mestu S P zunanje 
5.2. S P Z A P R I C E — S P E M O N A SP D U P L I C A 

12. 2. S P M E T K A — S P M A R K E T KOČNA S P M O S T E 
19.2. S P B A K O V N I K — S P E M O N A S P S M A R C A 
26.2. S P Z A P R I C E — S P M E T K A S P K O M E N D A 

M A R E C 
5. 3. S P M A R K E T KOČNA — S P E M O N A S P D U P L I C A 

12.3. S P B A K O V N I K — S P M E T K A S P M O S T E 
19.2. S P Z A P R I C E — S P E M O N A S P S M A R C A 
26. 3. S P M E T K A — S P M A R K E T KOČNA 3P K O M E N D A 

A P R I L 
2.4. S P B A K O V N I K — S P E M O N A SP D U P L I C A 
9.4. S P Z A P R I C E — S P M E T K A S P M O S T E 

16. 4. S P M A R K E T KOČNA — S P E M O N A SP S M A R C A 
23.4. S P M E T K A — S P B A K O V N I K SP K O M E N D A 
30.4. S P Z A P R I C E — S P E M O N A SP D U P L I C A 

Z a naslednje mesece bodo dežurne trgovine pravočasno 
objavljene. P r ipomin jamo , da se s t em de lovn im časom 
strinjajo tud i prizadete krajevne skupnost i , p r i s to jn i organi , 
skupščina občine K a m n i k ter občinski s ind ika ln i svet. 

A B C »KOČNA« K A M N I K 
T O Z D M A L O P R O D A J A 

Glasovanje uspelo 
Gimnaz i j a Rudo l f a M a i s t r a i n delavska univerza K a m 

n ik sta se z re ferendumom odločili za spojitev v Izobraže
va ln i center. Januar ja bodo pr iprav l j en i v s i potrebni spo
ra zumi o organiz i ranju i n de lu izobraževalnega centra. S 
tem so podane zelo vel ike možnosti da b i razširili izobraže
vanje mlad ine i n odras l ih ter bol je sodeloval i z združenim 
de lom p r i preobrazb i srednjega šolstva v usmerjeno izobra
ževanje. 

K . F . 

Izobraževanje 
bodočih članov ZK 

Delavska univerza je v so
delovanju z občinskim komi 
tejem Z K S K a m n i k organizi
ra la 6-dnevni popo ldanski 
seminar za bodoče člane Z K . 
Seminar je poteka l v prosto
r i h S O B K a m n i k . N a semira-
n ju so predaval i : I van Just i -
nek, Tomaž Jančar Andre j 
škerlavaj, F ranc Svetelj , 
Ma r j an Fabjančič i n Matjaž 
Tra tn ik . 

O d tematike, k i je b i l a po
dana na t em seminar ju , b i 
veljalo omeni t i naslednje: 
zgodov inski razvoj K P J i n 
K P S , program Z K J , obramba 
i n zaščita naše samoupravne 
socialistične družbe, odk lon i 
v Z K , politični s istem oblast i 
delovnega l judstva, federacije 

i n odnosi med narod i v J u 
goslavi j i , l i k komunis ta , Z K J 
v odnosu do cerkve, religije 
i n k l e r ika l i zma . 

Zaključni razgovor s sluša
tel j i tega seminar ja je vod i l 
sekretar občinskega kdmi te ja 
Z K S K a m n i k Tone Fišer. 

Seminarjev, ka te r ih naloga 
je predhodno izobraževanje, 
je treba organiz i rat i več, saj 
dokazujejo, da dajemo po
udarek članstvu Z K . N a to 
smo, poglejmo resnic i v oči, 
včasih k a r ma lo pozabl ja l i . 
Predpogoj za uspešno i n kva
l itetno delo Z K pa je prav 
sistematično izobraževanje 
njegovih članov. 

Delovni program RK Kamnik 
za leto 1977 

Izvršni odbor občinske or
ganizacije R K K a m n i k je na 
svo j i sej i , k i je b i l a dne 15. 
12. 1976, spreje l de lovni pro
g ram. Le-ta je uskla jen z ak
c i j s k i m i na logami republiške
ga odbora R K S i n vsebuje 
splošne i n akci jske naloge za 
leto 1977. D a b i te naloge lah
k o uresničili, so za de l sred
stev (dotacijo) zapros i l i SO 
K a m n i k i n S I S socialnega 
skrbs tva . 

Temeljne naloge R K so vse 
ob l ike izobraževanja vseh ka
tegorij prebivalstva v p r v i po
moči, prav tako ek ip prve 

medic inske pomoči, c iv i lne 
zaščite i n T O Z D . Prav tako 
pomembna naloga R K je izo
braževanje laičnega k a d r a i n 
organizaci ja prebivalstva v 
skupine za uspešno nego bol
n i h i n poškodovanih na do
m u , med t ranspor tom, p r i 
namest i tv i i n zdravl jenju na 
zavarovanih mest ih . Nas lednja 
naloga R K za leto 1977 so 
krvodaja lske akcije, k i so 
predvidene za maj 1977, i n 
uveljavljanje mednarodn ih 
konvenc i j . 

P red spomen ikom na Kos tavsk i p lan in i so se zbra l i tud i 
nekdanj i udeleženci b i tke . 

Pohod na Kostavsko planino 
Kra j e vna organizaci ja zveze rezervnih vojaških starešin 

Tuhin j je zadnjo nedeljo v decembru organiz i ra la tradic iona
len pohod na Kos tavsko p lanino. Omenjeni pohod organi
z irajo v spomin na neenak boj borcev I I . čete Kamniškega 
batal jona i n I I . čete Zasavskega batal jona z Nemc i , k i je b i l 
po z im i leta 1942. V spopadu je padlo 16 borcev, med n j i m i 
tud i komandant Kamniško kokrškega odreda Ma t i j a B l e j c 
— Matevž. 

Par t i zan i so k l jub nemški premoči uspe l i preb i t i obroč 
i n se uspešno u m a k n i l i . 

V nedeljo se je p red d o m o m na Lazah zbralo ve l iko šte
v i lo občanov, k i so m i m o Tuh in ja odšli na Kos tavsko p la
n ino. N a čelu pohoda so šli p rvoborc i i n praproščaki vse do 
vrha , k jer je spomenik p a d l i m par t i zanom. 

N a slovesnosti p red spomen ikom je govor i l Tone Fišer, 
sekretar komite ja občinske konference Z K S K a m n i k , mla 
d inc i iz kamniške gimnazi je pa so p r i p rav i l i krajši k u l t u r n i 
p rog ram. P r ed spomen ikom so se nato zbra l i še vs i pre
živeli udeleženci takratne b i tke , k i se vsako leto udeležijo 
pohoda na Kos tavsko p lanino. 

Pr izadevne mlade organizatorje pohoda iz Tuh in ja mo
ramo še posebej pohval i t i , saj je b i l resnično dobro orga
n i z i r an i n zato pr ihodnje leto lahko pričakujemo še več 
udeležencev. 

M . J . 

Klub samoupravljavcev 
tudi v Kamniku 

Že dlje časa opažamo, da 
je za uspešno delo delegatov 
— samoupravl javcev potreb
nega več družbenopolitičnega 
znanja. Občinski s ind ika ln i 
svet je v ta namen imenoval 
in i c i a t i vn i odbor z namenom, 
da p r i p ra v i potrebno gradivo 
za ustanovitev k l u b a samo
upravl javcev. Po večmesečni 
razprav i je podpisa la samo
upravn i sporazum večina or
ganizacij združenega dela i n 
K S v občini K a m n i k . Ustano
vna skupščina k l u b a samo
upravl javcev bo 10. februarja 
1977. V o k v i r u delovnih nalog 
bo k lub izobraževal delegate 
po p rog ramu dela, k i ga bo 
spreje la skupščina. Te naloge 
so sledeče: 

Izobraževanje samouprav

ljavcev, k i bo zajemalo raz
prave o tekočih prob l emih 
družbenega i n gospodarskega 
razvoja v posameznih pano
gah, posebne teme za nepo
sredne proizvajalce, razgovore 
o ak tua ln ih vprašanjih dela 
i n življenja ter javne t r ibune 
o določenih vprašanjih, k i so 
skupnega pomena za porab
n ike i n izvajalce ter seminar
je za samoupravne organe 
T O Z D , organe uprav l janja , 
člane odborov za medsebojna 
razmer ja v združenem delu, 
komis i j za spremljanje i n de
l itev dohodka i n osebnega do
hodka , samoupravne delavske 
kontro le ter z a indiv idualne 
izvršilne organe. 

K . F . 
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Pred zbori občanov 
Te d n i bodo v vseh kra jevn ih skupnost ih v kam

niški občini zbor i občanov, na ka te r ih bo govora 
o reso luc i j i o izvajanju družbenega p lana občine 
K a m n i k v le tu 1977 i n pregledu izvrševanja p lana v 

If pre tek lem letu. Grad ivo o tej reso luc i j i i n izvrševa-
1.Z. j= n ju p lana so preje l i vs i občani v posebni številki 

| Kamniškega občana. 
N a zbor ih občanov bo govora tud i o zaključnih 

računih kra jevnih skupnost i v le tu 1976 i n o pro
gramih za letos. Seveda bodo p rog rami kra jevnih 
skupnost i za leto 1977 izhaja l i i z srednjeročnih pro
gramov i n zagotovil ob glasovanju za ponovno uved
bo krajevnega samopr ispevka. 

Zbo r i občanov bodo tud i t r i buna izmenjavanja 
in formaci j o najpomembnejših dogajanj ih v kra jevni 
skupnost i i n kamniški občini. T u bomo tud i preve
r i l i delovanje naše delegacije v zboru delegatov 
kra jevnih skupnost i p r i kamniški občinski skupščini 
i n delegacije za samoupravne interesne skupnost i . 
Zastav i l i bomo svoja vprašanja o p rob l emih , k i nas 
tarejo i n za rešitev ka te r ih smo živo zainteresirani . 

H k r a t i bomo na zbor ih občanov, k i bodo tudi 
zbo r i zavarovancev zavarovalnice Tr ig lav , i zvo l i l i svo
je delegate za konferenco delegacij rizičnih zavaro
va ln ih skupnost i na območju občine K a m n i k . 

S svojo udeležbo na zbor ih občanov bomo pr i 
speval i k hitrejšemu razvoju naše vasi , mesta i n 
občine! 

M . J . 
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Občani - odločali bomo sami! 
— O tem, kako bomo ure- strice do srednješolskega 

d i l i promet v K a m n i k u in centra. Pro jektantu je b i l o 
— kje bomo postavi l i tr- naročeno, da m o r a b i t i pro-

govskoposiovni, družbenokul- jekt izdelan tako, da v vsa-
turn i in športnorekreacijski kem pr imeru dolgoročno raz
de! centra v K a m n i k u reši ta vprašanja, ne glede 

Prometne težave v K a m n i - na to, a l i bomo zgradbo sta-
k u , s ka t e r im i se srečujemo re E te porušili a l i ne. To je 
iz dneva v dan, so dokaj sta
ra zadeva. Mesto s 750-letno 
tradici jo n i bistveno spreme
ni lo svojega videza, vsaj v 
starem delu mesta ne. Avto
mob i l sk i promet pa nenehno 
narašča in ravno star i del 
K a m n i k a je z n j im najbolj 
obremenjen. T u d i število pre
bivalstva narašča in predvi
devamo, da bo K a m n i k do 

seveda odvisno od izvedbene
ga načrta. V nobenem pr i 
meru pa na začasne rešitve 
ne bomo smel i pr is ta t i . 

Pro jektantu je b i l a postav
ljena tudi zahteva, da mora 
b i t i del Kidričeve ul ice, od 
Usnjarske ulice do stare E t e , 
urejen za enosmerni promet 
prot i L jub l jan i i n K r a n j u . 

Prav tako je b i lo projek-
leta 2000 štel oko l i 30.000 pre- t a n t u naročeno, da preuči 
bvvalcev (danes oko l i 22.000). m o ž n i priključek mestne ob-
Nastajajo nova naselja, go- v o z n e c e s t e n a obvoznico med 
stota naseljenosti prebivalcev s v i l an i t om in T i tanom, tako 
se širi od mestnega jedra d a b i o b razpravi oceni l i tu-
navzven, še posebej pa v juž
nem delu K a m n i k a (Bakov-
nik, Dup l i ca , Podgorje) , de
loma pa tudi p ro t i severu 
(Mekinje ) . T u d i prostora n i 
Preveč. K a m n i k zaradi nepo
sredne bližine hr ibov n i m a 
možnosti, da b i se širil pro
t i vzhodu i n zahodu. Južni 
del K a m n i k a je torej njegov 
Perspekt ivni del . 

Pr imanjku je nam tudi spe
c ia l i z i ranih trgovin, prosto
rov za zadovoljevanje kul tur
nih i n športnih potreb, nima-
ftio obrata družbene pre
hrane. 

Iz teh in še številnih d ru -
Sih razlogov je izdelana pro

di to varianto. 
Taka rešitev prometa v 

K a m n i k u bo omogočila, da 
b i iz mestnega središča izlo
čili ves tovorni i n avtobusni 
promet razen dostavnega, k i 
oskrbuje kamniške trgovine. 

Po predlogu, k i vam ga 
predstavl jamo, b i bi le Ma i 
strova u l i ca , del Titovega tr
ga, Kidričeva i n Medvedova 
u l i ca enosmerne ul ice. 

Dvosmerne ul ice pa naj b i 
bi le : novi priključek na del 
kamniške obvoznice, Usnjar
ska in seveda tud i bodoča 
kamniška obvoznica. 

K a k o b i torej lahko čim-
metna študija K a m n i k a ko t prej prevoz i l i pot iz smer i 
tudi študija lokaci j za trgov- L jub l jana (Dupl ica ) , K r a n j , 
skoposlovni , družbenokul tur- Tuh in j ska do l ina , Kamniška 
hi i n športnorekreacijski del B i s t r i c a v zaželeno smer? 
središča K a m n i k a . • Potn ik , k i b i , na p r imer , 

Obe študiji vsebujeta vrsto želel p r i t i iz L jubl jane (Dup-
Predlogov o tem, kako naj b i u C e ) v Kamniško B i s t r i co , 
čimprej ter najbolj smotrno b o mora l voz i t i po nasled-
in strokovno utemeljeno raz- n j j n kamniških u l i cah : Ljub-
rešili ta vprašanja. Zato vam l janski oz. K r a n j s k i cesti do 
j ih tudi predstavl jamo, da o novega priključka na obvoz-
nj ih razmisl i te , se posvetuje- n i c o , p r e k o bodočega novega 
nrii P r e d l a g a t e i n s e končno m 0 s t u pred srednješolskim 
»močite za najbolj sprejem- c e r i t r o m , po nov i obvoznici 
'JJVo rešitev, k i bo obenem 
tudi splošni družbeni interes 
celotne občine. 

Obe študiji i n njune rešit-
v e so obravnavale komisi je 
z a urbanizem, gradbene, ko
munalne i n stanovanjske za
deve; za ureditev prometa v 
s t » r em delu mesta kot tud i 
komisi ja za preventivo i n 
V z go j o v cestnem prometu . 

Kaj n a m p r e d l a g a j o 
Ureditev prometa: Predlo

gi komis i j , k i so obravnava
le vprašanje ureditve pro
meta v K a m n i k u so razv idn i 
l z načrta mesta, k i ga ima
te pred seboj. Smer puščic 
Predstavlja bodočo smer gi
banja prometa , k i naj b i b i l 
večinoma enosmeren. Dvoj
ne puščice, obrnjene v na
sprotno smer pa predstavlja-

do železobetonskega mostu 
čez reko Nevl j ico, po Can
karjev i u l i c i do Mo lkove ul i 
ce, nakar bo zav i l levo pre
ko bodočega novega mostu 
čez Kamniško B i s t r i co . T u 
se bo na dvorišču avtome-
hanične delavnice V ia to r ja 
cesta priključila na regional
no cesto pro t i Kamniški B i 
s t r i c i . 

če b i pa želeli p r i t i npr . iz 
Streliške ul ice do »Prehra
ne« na G r a b n u , bomo mora
l i vozit i najprej po Ko lo 
dvorsk i do »Ambroža«, po
tem pa desno po Kidričevi 
na nov i priključek k obvoz
n i c i , po obvoznic i do želez
nega mostu, po Ma is t rov i , 
delno po T i tovem trgu i n po 
Medvedovi u l i c i . 

Kamničani, predlagajte naj-
Jo ul ice, po kater ih bo po- boljšo možno rešitev, ne le 
tekal dvosmerni promet. N a za vas osebno, temveč tud i 
načrtu smo vr i sa l i tud i del za vašega someščana na na-
kamniške mestne obvoznice, sprotnem koncu mesta, tud i 
P° kater i bo potekal ves za Ljubljančana a l i Kran jca-
tranzitni (mimoidoči) promet na, da b i čimprej i n čimbolj 
^° zgraditve celotne obvozne varno pr ipe l ja l na svoj c i l j . 
ceste. P r i tem pa seveda ne poza-

študija predvideva, da b i bite tudi na pešce in kole-
Jnestna obvoznica potekala sarje. Predlagajte tako reši-
°b star i E t i , preko reke B i - tev, da bomo vs i varno hodi

l i i n se pel ja l i po kamniških 
ul icah. S tem boste dejansko 
človeka postav i l i v ospredje. 
Človek je naš c i l j , vse drugo 
so sredstva za dosego tega 
c i l ja . In ne le to. Ohran i l i 
i n zaščitili bomo tudi s tar i 
del mesta. 

T u d i n o v e g r a d n j e 
Ka j nam je nadalje pr ipra

v i l i n kaj predlaga Ljubl jan
sk i urbanistični zavod ( LUZ ) 
glede lokaci j za trgovskopo-
slovni, družbenokulturni i n 
športnorekreacijski del sre
dišča v K a m n i k u ? Ka j vsebu
je ta študija, kaj je predvi
deno v posameznih objekt ih 
in kakšne rešitve so možne? 

D a b i de lovnim l judem i n 
občanom čimbolj približali 
celotno prob lemat iko , smo na 
načrtu vr i sa l i tud i kroge, k i 
predstavljajo možne lokaci je 
za vse t r i omenjene dele cen
trov v K a m n i k u . Zato isto
časno razmišljajte i n se odlo
čite za takšno rešitev, k i bo 
sprejemlj iva za vse. 

Trgovskopos lovni del cen
tra naj h i ime l mešano bla
govnico,* samopostrežno trgo
v ino z živili, samopostrežno 
restavracijo oz i roma obrat 
družbene prehrane, kjer b i 
oddajali hrano tudi na dom, 
banko, pošto, lekarno i t d . 
Predvidena površina za rea
l izaci jo tega dela centra je 
7.600 kv. m. Temu moramo 
dodati še 2.150 kv. m , k i j i h 
potrebujemo za najmanj 86 
pa rk i rn ih mest, skupaj 9.750 
kvadratn ih metrov. 

Družbenokulturni center 
naj b i ime l k inodvorano ozi
roma večnamensko dvorano 
(s približno 500 sedeži), dru
žabne prostore in prostore 
za druge potrebe. Za real i
zacijo tega programa b i po
treboval i oko l i 2.700 kv. m 
in približno 1.250 k v . " m za 
pa rk i rna mesta, skupaj 3.950 
kvadratn ih metrov. 

In končno športnorekreacij
s k i del centra naj b i ime l 
pokr i t bazen, športno dvora
no, k lubske prostore i t d . Z a 
izgradnjo tega objekta bomo 
potreboval i oko l i 3.700 kv. m 
zazidalne površine in seveda 
oko l i 1.250 kv. m za 50 par
k i r n i h mest, skupaj torej 
4.950 kvadratn ih metrov. 

Potrebne površine, k i smo 
j i h navedl i p r i posameznih 
del ih centra, bomo seveda 
potreboval i le v p r ime ru , če 
b i vse t r i dele centra posta
v i l i posebej oz i roma na treh 
različnih kra j ih . Z združitvi
jo dveh a l i pa vseh treh b i 
prav gotovo potreboval i pred
vsem manj površin za par
k i rne prostore. 

In čemu moramo posvetit i 
največjo pozornost p r i izbi
ri najustreznejšega prostora 

javnostmi , v bližini starega 
mestnega jedra i n tam, kjer 
so ugodne možnosti za pove
zavo na kanal izac i jsko, ogre
valno i n drugo omrežje. 

L jub l janskemu urbanistič
nemu zavodu so bile na vo
ljo vse možne lokaci je. Pov
sod niso mog la p r i t i do iz
raza omenjena mer i la . Zato 
n a m predlagajo naslednje 

za posamezne dele centrov? možne lokaci je, odločili pa 
Center a l i njegov del naj se bomo za tisto, k i je vse-

b i b i l na področju, kjer je stransko najbolj p r imerna , 
največja gostota naseljenosti — Združena lokaci ja pred-
in kjer so najboljše možno- videva, da b i lahko vse t r i 
st i za dobro prometno pove- dele centra (trgovskoposlov-
zavo (železniški, avtobusni , n i , družbenokulturni i n šport-
avtomobi lsk i promet ) . Loka- norekreaci jski ) postav i l i na 
oija centra naj b i b i la v b l i - Zapr icah a l i p r i V ia to r ju (ga
z im že obstoječih pomemb
n ih objektov z osrednj imi de-

raže). V tem p r ime ru b i po
treboval i skupaj 13.150 kv. m 

prost ih zaz idaln ih površin, na 
Zapr icah a l i p r i V ia to r ju . 

— K o m b i n i r a n a lokac i ja : 
( A B C ) : 

a) trgovskoposlovni i n druž
benokul turn i na Zapr icah , 
športnorekreacijski ob let
nem kopališču, v tem pr i 
meru b i potreboval i na Za
pr icah 9.950 kv. m, ob let
nem kopališču pa 4.950 kv. m 
zaz idalnih površin. 

b) trgovskoposlovni i n druž
benokul turn i v središču me
sta (za občinsko stavbo) (AB ) , 
športnorekreacijski ob let
nem kopališču. Za občinsko 
stavbo b i potreboval i torej 
9.950 kv. m prostora, ob let
nem kopališču pa 4.950 kv. m . 

c) trgovskoposlovni i n šport
norekreac i jsk i na Zapr icah, 

trgovsko poslovni center 
J * — družbeno kulturni 

športno rekreacijski 

družbenoikulturni za občino. 
N a Zapr i cah b i v tem pr i 
meru potreboval i 10.950 kv. 
m, za občinsko stavbo 3.950 
kvadratn ih metrov površine. 

— Ločena lokaci ja : trgov
skoposlovni na Zapr icah, 
družbenokulturni v središču 
(za občino) i n športnorekre
ac i jsk i ob letnem kopališču. 
Z a realizacijo te variante b i 
na Zapr icah potreboval i skup
no 9.750 kv. m , za občino 
3.950 kv. m ter ob letnem 
kopališču 4.950 kv. m zazi
da ln ih površin. 

K a k o hi tro bomo uresniče
va l i zastavljene cil je, pa je 
odvisno od zavzetosti nosi l
cev posameznih nalog. 

Živilska industr i ja »ETA« 
in trgovsko podjetje »KOČ
NA« sta nosi lca izgradnje ob
jekta družbene prehrane in 
blagovnice. 

N a skupnem sestanku iz
vršnega sveta, krajevnih 
skupnost i K a m n i k i n Dup l i 
ca, komis i je za urban izem, 
gradbene, komunalne i n sta
novanjske zadeve, komis i je 
za ureditev prometa je b i lo 
sklenjeno, da se načrti za 
ureditev prometa i n načrti 
lokaci j za trgovskoposlovni , 
družbenokulturni i n športno
rekreac i jsk i del centra raz
grnejo i n dajo v javno raz
pravo ob ustrezni objavi v 
Kamniškem občanu. Razgrni
tev načrtov oz i roma javna 
razprava bo trajala mesec 
d n i od dneva razgrnitve. 

Nos i l ca sestankov i n javne 
razprave sta kra jevni skup
nost i K a m n i k i n Dup l i ca . 

T. M A L I N A R I C 



Jubileji v Kemijski industriji »Kamnik" 
Delovna organizacija praznuje 30. obletnico vojaške industrije Ju

goslavije in 135. obletnico obstoja. Prav je, da se ob tako pomemb
nih jubilejih seznanimo z delovno organizacijo, ki spada med najsta
rejše v Jugoslaviji, z njenim delovanjem v času od nekdanje avstro-
ogrske monarhije do osvoboditve ter njenim deležem v sedanji socia
listični družbeni skupnosti. 

Iz zgodovinskih in arhivskih podatkov izhaja, da so začeli izde
lovati smodnik v Kamniku 1852. leta na sedanjem zemljišču podjetja, 
kjer so avstrijske oblasti postavile tovarno, zaplenjeno v Italiji. Prvi 
delavci so bili češki vojaki, kasneje pa so začeli sprejemati na delo 
tudi delavce iz Kamnika in okolice. Izdelovanje smodnika je bila 
edina dejavnost tovarne vse do 1921. leta, ko so začeli izdelovati 
tudi gospodarska razstreliva in vžigalno vrvico. 

Udeleženci slovesnosti v kamniškem Domu. 

Znano je, da je šlo in gre tudi še sedaj za izdelke, ki povzročajo 
eksplozije in lahko terjajo tudi človeška življenja. Ta lastnost proiz
vodnje je zahtevala že od vsega začetka posekno previdnost pri delu 
in je zbliževala delavce ter družila njihove napore za varno delo. Kot 
izraz nujne samozaščite zasledimo v arhivskih podatkih zanimiv do
godek, ko so 1913. leta delavci /.družno zahtevali odstranitev voja
škega upravnika, ki je kadil na dvorišču v tovarni in v svoji zahtevi 
tudi uspeli. 

Vsekakor je bil v obdobju do osvoboditve kruh smodniškega de
lavca grenak In težko prlslužen. Delavec Janez Letnar je delal v 
Smodnišnici polnih 61 let. Siromašna pokojnina po 45 letih dela ni 
zadostovala niti za najnujnejše in tako je hodil na delo še naprej, 
sprljaznen z usodo »delaj, dokler moreš«. Letnarjevemu primeru bi 
lahko dodali še mnogo podobnih človeških usod tedanjih delavcev. 
Težke delavske razmere, h katerim se je 1941. lota pridružila še oku
patorjeva krutost, so zanetile tudi med delavci smodnišnice iskro 
upora. že v mesecu juniju 1941. leta so se prvič sestali aktivisti OF 
v delavnici oglarne. Kmalu zatem je bil ustreljen prvi talec. Kasneje 
so padli pod okupatorjevimi kroglami še štirje delavci, številni so 
morali v internacijo. Kljub temu ilegalno delo ni bilo prekinjeno, or
ganizacija OF se je krepila in delovala vse do osvoboditve. 

Osvoboditev je končno sprostila smodniškega delavca, ki je takoj 
spet stopil na delovno mesto in z veliko vneme In ljubezni do odgo
vornega dela začel delati. Velike količine bomb in granat so bile za 
obzidjem tovarne. Iz njiho so morali dobiti delavci prepolrebno suro
vino za proizvodnjo razstreliva. Rudarji so težko čakali na prve tone 
razstreliva, ohromljcno gospodarstvo pa na prve tone premoga. 

S tem se odpira nova, bolj svetla stran razvojne poti nekdanje 
»barutane — smodnišnice«, sedanje kemijske industrije »Kamnik«, ki 
je bila z odločbo vrhovnega komandanta oboroženih sil Jugoslavije 
tov. Tita 1946. leta ustanovljena kot eno prvih podjetij vojaške indu
strije Jugoslavije. 

V 30 letih je naša dežela nenehno napredovala na vseh področjih 
gospodarskega in družbenopolitičnega življenja, gradila se je tudi vo
jaška industrija, ki je z Jugoslovansko ljudsko armado največji po
rok za svobodno in mirno graditev našega novega socialističnega sa
moupravnega sistema. Gradili so nove zmogljivosti vojaške industrije 
z lastnimi močmi in materialnimi sredstvi. Hkrati s temi zmoglji
vostmi so gradili tudi stanovanja, kulturne domove, ob tovarnah so 
zrasla nova naselja in mesta. 

V naporih za razvoj hi napredek vojaške Industrije je bil pomem
ben tudi delež naše delovne organizacije. Vsestranska je bila pomoč 
drugim kolektivom. Družbeni prispevki pa so bili za tedanje obdobje 
nadpovprečni, v prvem desetletju približno 600 milijonov starih dinar
jev letno iz doseženega dohodka. Posodobitev lastnih obratov smo 
morali zaradi tega odložiti vse do 1955. leta, ko smo pridobili obrat 
pirotehnike, v letih od 1363 do 1968 pa še obrate za proizvodnjo po
možnih livarskih sredstev, proizvodnjo ln predelavo plastike in pro
izvodnjo in predelavo aluminija. 

Seveda tudi naša delovna organizacija ni ostala zunaj gibanj vse
splošne gospodarske rasti nove Jugoslavije. Sedaj izdelujemo 12-krat 
več kot 1946. leta, proizvodnost dela je 6-krat večja, število delavcev 
ae Je podvojilo, strokovnih kadrov je 110, leta 1946 jih je bilo le 8. 

Doseženi uspehi v gradnji in razvoju vojaške industrije Jugosla
vije so plod požrtvovalnega dela vseh delavcev. Brez naporov, navdu
šenja in odrekanja delavcev tolikšnih upsehov ne bi bilo. Tudi naša 
prizadevanja so vtkana v te uspehe. 

V letu, ko praznuje delovna organizacija svoje jubileje, ugotav
ljamo, da smo proizvodne načrte izpolnili s 7 % povečanjem v primer
javi s 1975. letom. Proizvodnost dela je večja za 8 %, vrednost skup
nega dohodka za 7 % in uspešnost poslovanja za 3 %. 

Po predvidevanjih bomo dosegli 340 milijonov dinarjev celotnega 
dohodka, po samoupravnih sporazumih bodo od tega prejele Interesne 
skupnosti in drugi porabniki 11,5 milijonov dinarjev, skladi delovne 
organizacije pa se bodo obogatili za približno 10 milijonov dinarjev. 

Začrtali smo si tudi naloge za 1977. leto, med katerimi bodo vse
kakor najvažnejše: 

— uresničitev proizvodnega programa; 
— povečana aktivnost na področju investicijske dejavnosti; 
— učinkovito in dobro delo na področju samoupravne organizira

nosti na temeljih ustave, zakona o združenem delu in napotil zveznega 
sekretariata za ljudsko obrambo; 

— v jubilejnem letu 125. obletnice obstoja s še boljšimi uspehi 
pri delu, delovni disciplini in na drugih področjih najlepše proslaviti 
praznik delovne organizacije. 

Visoka odličja, ki jih je prejela delovna organizacija obvezujejo 
delavce, da bodo uresničili vse naloge, ker le tako uspeb tudi v pri
hodnosti ne bo Izostal. 

Pismo Nikole Ljubičiča 
Ob začetku praznovanja 30. obletnice vojaške Industrije Jugosla

vije Je v začetku meseca novembra prejel kolektiv pismo zveznega 
sekretarja za ljudsko obrambo, armadnega generala Nikole Ljubi
čiča, z naslednjo vsebino: 

DELAVCEM, INŽENIRJEM, TEHNIKOM IN VODJEM VOJAŠKE 
INDUSTRIJE 

Dragi tovariši! 
Na vojaška Industrija praznuje tridesetletni jubilej v letu, ko 

naši narodi in narodnosti praznujejo tri in pol desetletja od tistih 
slavnih dni v letu 1941, ko so se na klic partije ln tovariša Tita uprli. 

V času osvobodilne vojne In revolucije so se na pobudo vrhov
nega štaba in tovariša Tita ustanavljale partizanske delavnice po vsej 
domovini In v teh so proizvajali ter popravljali orožje in vojaško 
opremo za naše enote. Proizvodnja in popravila orožja nista v času 
vojne nikoli prenehali. Vsem izdelovalcem orožja in vojaške opreme 
iz teh dni izražamo vso zahvalo ln priznanje kot pionirjem in začet
nikom naše vojaške industrije. 

Po odločbi tovariša Tita je začelo takoj po vojni obnavljanje po
škodovanih vojaških podjetij in graditev novih zmogljivosti vojaške 
Industrije. Zahvaljujoč Izrednemu tradu ln požrtvovalnemu delu na
ših ljudi Je bila v zelo kratkem času obnovljena ln zgrajena vrsta 
podjetij, ob naporih In s sredstvi, ki jih je prispevala naša domovi
na. S proizvodnjo so začeli v še nedokončanih proizvodnih halah in 
delavnicah in naša armada je bila kmalu po vojni preskrbljena z mu-

nicijo, orožjem in drugo opremo iz domače proizvodnje lastne kon
strukcije. 

Vzporedno z gradnjo industrije so se vzgajali tudi novi kadri za 
organizacijo in, tehnologijo vojaške proizvodnje ter za razvojno raz
iskovalno delo sredstev vojaške tehnike. 

V preteklih tridesetih letih se je gradila vojaška industrija in 
rasla vzporedno z rastjo naše socialistične domovine in z razvojem 
Jugoslovanske ljudske armade. Dosegla je ogromne uspehe v izgradnji 
zmogljivosti, izobraževanju vseh vrst kadrov, predvsem pa v preskr-
bovanju naših oboroženih sil s sodobnim orožjem in vojaško opremo. 
Prav tako je daia vojaška industrija velik prispevek k splošnim napo
rom pri nadaljnjem gospodarskem razvoju domovine s proizvodnjo 
izdelkov za civilne potrebe. 

Doseženi uspehi v gradnji in razvoju vojaške industrije pri pre
skrbi naših oboroženih sil s sodobnim orožjem in opremo so plod 
neutrudnega in predanega dela vseh delavcev, strokovnjakov in vodij, 
ki so delali v preteklih tridesetih letih pri raziskovanju, razvoju in 
proizvodnji sredstev vojaške tehnike. 

Tovariši, želim vam novih uspehov In delovnih zmag pri oprav
ljanju odgovornih nalog za Izboljšanje ln modernizacijo proizvodnje, 
povečanje produktivnosti dela in razvoj samoupravnih socialističnih 
odnosov, za dobrobit in krepitev naših oboroženih sil, napredek naše 
samoupravne, neodvisne ln neuvrščene socialistične skupnosti.« 

Proslava v Domu 
Delavci kemijske industrije »Kamnik« so pripravili v počastitev 

pomembnih jubilejev 30. decembra 197<i v veliki dvorani Doma sve
čano akademijo. Akademiji so prisostvovali številni visoki gostje, med 
njimi: član predsedstva SUS Jože Lončarič, pooblaščenec zveznega se
kretarja za ljudsko obrambo gcneralpolkovnik Ivan Dolničar, član 
sveta federacije Miha Marinko, direktor skupnosti vojaške industrije 
Jugoslavije generalmajor Borivoj Milenkovič, generali Mihael Butara, 
Rudolf Hribernik, Skril, član CK ZKS Vlajko Krivokapič, 
predstavnik izvršnega sveta SRS tov. Smrekar, predsednik SOb 
Kamnik Franc Svetelj, sekretar komiteja občinske konference ZK 
Kamnik Anton Fišer In drugi predstavniki družbenopolitičnih organi
zacij Kamnika ter drugi gostje. 

Potem ko je godba na pihala iz Kamnika odigrala državno himno, 
je začel slovesno akademijo predsednik sindikalne konference delov
ne organizacije Alojz Korat, na kar so prišli 'med zbrane delavce in 
goste pionirji osnovne šole Frana Albrehta s pozdravi in najboljšimi 
željami ob jubilejih ln dodelitvi visokih družbenih priznanj delovni 
organizaciji. 

Ob izjemni slovesnosti je zbranim spregovoril direktor delovne 
organizacije polkovnik Kazimir Keržlč. ' 

Nato so sledile podelitve odlikovanj, plaket in priznanj. 
— Predsednik republike Jugoslavije je z uzakom št. 92 odlikoval 

delovno organizacijo z visokim odlikovanjem REDOM DELA Z RDEČO 
ZASTAVO. Odlikovanje je bilo dodeljeno delovni organizaciji ob 30. 
obletnici vojaške industrije Jugoslavije ter za posebne zasluge pri kre
pitvi obrambne moči države ln za pomemben prispevek k njenemu 
gospodarskemu napredku. 

Red dela z rdečo zastavo Velika plaketa JNA 

Odlikovanje je izročil delegaciji delovne organizacije pooblaščenec 
predsednika republike, član predsedstva SRS Jože Lončarič, ki je 
pozdravil navzoče v Imenu predsedstva SR Slovenije in izrekel čestit
ke ob prejemu odlikovanja. 

— Zvezni sekretar za ljudsko obrambo armadni general Nikola 
Ljublčld je z Narcdbo St. 2726-4 dodelil visoko vojaško priznanje VE 
LIKO PLAKETO JLA delovni organizaciji za posebne zasluge pri osva
janju in proizvodnji sredstev oborožitve In vojaške opreme. Veliko 
plaketo JLA je izročil direktorju delovne organizacije pooblaščenec 
zveznega sekretarja za ljudsko obrambo gcneralpolkovnik Ivan Dol
ničar. 

Ob izročitvi priznanja je pooblaščenec zveznega sekretarja za ljud
sko obrambo poudaril zasluge delovne organizacije za razvoj vojaške 
industrije in čestital članom delovne organizacije. 

— S sklepom poslovnega združenja vojaške industrije Jugoslavije 
je bila delovni organizaciji dodeljena ZLATA PLAKETA 30 L E T VO
JAŠKE INDUSTRIJE JUGOSLAVIJE za zasluge in uspehe v tem ju
bilejnem obdobju vojaške industrije. 

Plaketo je izročil vodji TOZD »Kamniktit« direktor poslovnega 
združenja vojaške industrije Jugoslavije generalmajor Borivoj Milen
kovič. Ob izročitvi zlate plakete je v krajšem govoru podrobneje opi
sal zasluge delovne organizacije pri razvoju vojaške industrije Jugosla
vije, zlasti v prvih najtežjih povojnih letih, ko so v Kamniku izdelo
vali opremo za nove tovarne in so vzgajali prve strokovne vojaške 
kadre za odgovorne naloge v novi vojaški industriji. 

— S sklepom poslovnega združenja vojaške industrije Jugoslavije 
je bila dodeljena posebna PLAKETA NA ZASTAVI 30 LET VOJAŠKE 
INDUSTRIJE Jugoslavije skupščini občine Kamnik kot matični občini 
delovne organizacije v znak priznanja za uspešno sodelovanje pri raz
voju in proizvodnji sredstev oborožitve in vojaške opreme. Plaketo je 
Izročil predsedniku skupščine občine Kamnik Francu Svetelju direktor 
poslovnega združenja generalmajor Borivoj Milenkovič. 

— Ob 30. obletnici vojaške Industrije Jugoslavije je predsednik 
republike Jugoslavije z ukazi št. 82 in 137 odlikoval 16 članov naše 
delovne organizacije za posebno prizadevnost in dosežene uspehe v 
tem jubilejnem obdobju. 

Predsednik skupščine občine Kamnik Franc Svetelj je Izročil od
likovanja naslednjim članom delovne organizacije: 

RED ZA VOJAŠKE ZASLUGE S SREBRNIMI MECI sta prejela: 
tehnični kapetan Ivlca Bokulič in str. inženir Peter Kuret. 

RED DELA S SREBRNIM VENCEM so prejeli: 
Jože Adrinek, Jože Cverle, Pavle Cvlrn, Alojz Grkman, Ivan Klad-

nik, Albin Kolar, Alojz Kuhar, Zdravko Markuš, Francka Novak, Iva
na Obreza, Franc Ogrin, Franc Poljanšek, Štefka Traven in Rudolf 
Vinšek. 

— Poslovno združenje vojaške industrije Jugoslavije je dodelilo 
31 zlatih plaket in 122 srebrnih plaket »30 let vojaške Industrije Ju
goslavije« članom delovne organizacije. Plakete so bile dodeljene v 
znak priznanja za poseben prispevek k organiziranju in izgradnji vo
jaške industrije Jugoslavije in za vidne uspehe v proizvodnji sredstev 
oborožitve ln vojaške opreme. 

Zlate in srebrne plakete je članom delovne organizacije izročil di
rektor delovne organizacije polkovnik Kazimir Keržič. 

ZLAT PLAKETE SO PREJELI: 

Ivan Grlntal, Janez Makovcc, Jurij 1'ančur, Rafael Šuštar, Marta 
Jamnik, Anica Seršen, Matevž Košir, Janez Poljanšek, Franc Vrankar 
I., Alojz Uršič, Franc Zumer, Mirko Jcinec, Nežka Stanjko, Angela 
Žagar, Franc Bizjak, Rado Jamnik, Marjan Vadnav, Filip Štrajhar, 
Franc Vrhovnik, Pavle Cvlrn, Janez Butar, Jože Adrinek, Franc Aljaž 
I., Mihael Burja, Jože Cverle, Branko Kolarič, Božo Matičlč, Emil 
Trampuš, Stanislava Zrnec, Franc Zupan, Kazimir Keržič. 

SREBRNE PLAKETE SO PREJELI: 

Anica Homar, Štefka Hvale, Anton Jeras, Ivan Klopčič, Anica Mar
kuš, Olga Jelenko, Franc Modrijan, Valentin Pančur, Angela Pestotnlk, 

Stanislava Potočnik, Pavel Sitar, Marija Stupar, Janez Urankar, Peter 
Urankar, Pavla Urbane, Ivana Volovšek, Franc Zobavnik, Ivan Bur
ja, Ivanka Dolinšck, Dana Koželj, Antonija Lanišek, Terezija Pcterlin, 
Francka Podstudenšek, Marija Laljij, Ljudmila Vavpctič, Ana Zumer, 
Jože Balantič, Anton Belaj, Maks Drolc, Alojz Kuhar, Jože Koželj, 
Franc Ogrin, Jakob Pirš, Franc Poljanšek, Ivan Štele, Jože Slapnik, 
Franca Šimenc, Peter Urankar II., Jože Urbane, Anton Vodlan, Alojz 
Zakrajšek, Marjan Bovha, Ivanka Fllsar, Frančiška Klemene, Rudolf 
Mali, Marija Nograšek, Alojzija Pančur, Tilka Slapar, Vinko Smolni
kar, Janez Sovinšck, Ljudmila Sušnik, Štefka Traven, Marija Vavpe-
tlč, Terezija Vidic, Rudolf Vinšek, Janez Uršič, Marija Belaj, Marija 
Grošelj, Ivica Jamnik, Marija Korošec, Blaž Budnar, Jernej Golob, 
Franc Kališnik, Peter Močnik, Valentin Pestotnik, Ivan Rihtar, Janez 
Spruk, Franc Ahčin, Alojz Gradišek, Franc Jašovec, Gencroz Kališnik, 
Nikolaj Kladnik, Ivan Mali, Ivan Martine, Alojz Paičur, Albin Pre
šeren, Jože Burja, Feliks Golob, Ivan Koželj, Zdravko Markuš, Alojz 
Potočnik, Franc Šimenc, Zdravka Cernoša, Peter Dovič, Ivan Jagodic, 
Albin Kolar, Jože Pečovnik, Karol Zcbaljec, Zlatko Grilj, Cene Griljc, 
Franc Cevka, Urška Janežlč, Helena Jemcc, Jože Kadunc, Lovrenc 
Klemene, Dragica Kolar, Jože Koncilja, Alojz Korat, Janez Kotnik, 
Milena Korat, Božo Kratochwill, Peter Kuret, Franc Kregar, Pavel 
Lesjak, Dana Mišic, Martin Movern, Boža Možina, Jože Pančur, Anto
nija Pestotnik, Terezija Pestotnik, Lcnčka Pinčič, Stana Plcvtl, Franc
ka Podbevšek, Milica Poznik, Peter Prelesnik, Ivan Rak, Stane Rak, 
Stanislav Traven, Franc Vavpctič, Ana žebaljec, Bogdan Jesensko, 
Dušan Leben. 

— S sklepom poslovnega združenja vojaške industrije Jugoslavije 
so bile dodeljene plakete »SO let vojaške industrije Jugoslavije tudi 
nekaterim posameznikom, ki so kot bivši delavci vojaške Industrije 
in družbenopolitični delavci zaslužni za uspešno delo in sodelovanje 
v vojaški industriji Jugoslavije. 

Plakete je gostom izročil direktor poslovnega združenja general
major Borivoj Milenkovič. 

Zlate plakete so prejeli: Gregor Irt, Vinko Gobec, Fcrdo Cvetko, 
Radosav Kosovel, Jože Počkar, Petar Tomaševič, Mirko Najman, Ivan 
Smole, Francka Novak in Jože Gradišek. 

Srebrne plakete so prejeli: Marica Potočnik, Jožica Šimenc, Ana 
Šimenc, Ivana Erjavec, Francka Modrijan in Dana Jeglič. 

—• Predsednik delavskega sveta delovne organizacije je, kot vsako 
leto, tudi ob tej slovesnosti izročil priznanja in nagrade jubilantom 
za 10, 20 ln 30 let dela v delovni organizaciji. Za 30-letno delo v de
lovni organizaciji je prejelo priznanja 13 jubilantov. Za 20-Ietno delo 
v delovni organizaciji je prejelo darila ln nagrade 28 delavcev. Za 
10-letno delo v delovni organizaciji pa je prejelo priznanja In nagrade 
28 delavcev delovne organizacije. 

Po končani podelitvi odlikovanj, plaket in priznanj so zbrani de
lavci predlagali, naj bi s svečanosti poslali pozdravno pismo tovarišu 
Titu. V imenu zbranih je pismo prebral član mladinske organizacije 
Venccslav Oberstar. 

Člani delovne organizacije so naslovili tovarišu Titu naslednje 
pismo: 

»Dragi tovariš Tito! 

Danes, zbrani na svečanem zboru, proslavljamo 35. obletnico ob
stoja slavne jugoslovanske armade, ki je vznikla na tvojo pobudo in 
neposredno pod tvojim vodstvom v najtežjih dneh preizkušnje naših 
narodov. Proslavljamo 30. obletnico obstoja vojaške industrije Jugo
slavije, ki si Jo ustanovil z namenom, da z njeno pomočjo obvaruje
mo v težkem boju s krvjo priborjeno svobodo ln naš lastni miroljub
ni samoupravni razvoj. Obenem proslavljamo vstop v 125. leto obstoja 
naše tovarne. 

Zgodovinske obletnice, ki jih ta trenutek proslavljamo, nas nav
dajajo z velikim ponosom in nam vlivajo pogum in voljo, da bomo 
sposobni braniti velike pridobitve revolucije. 

Dragi maršal! Ob tej priliki se ti zahvaljujemo za tvojo zgodo
vinsko vlogo v boju in razvoju naših narodov in ti čestitamo ob 
imenovanju za prvega doktorja vojaških znanosti ob jubilejni oblet
nici Jugoslovanske ljudske armade in obstoja vojaške industrije. 

Želimo ti mnogo sreče, zdravja in nadaljnjih uspehov pri tvojem 
delu in ti obljubljamo, da bomo ostali zvesti tvojim zgledom.« 

Za zaključek slavnostne akademije je izvedla pihalna godba Soli
darnosti Iz Kamnika kratek koncertni program. 

S prijetnim občutkom zaradi prejetih priznanj za 30-ietno delo 
v vojaški industriji so člani delovne organizacije zapustili dvorano. 
V vseh je bil prisoten sklep in najboljša želja za čim uspešnejše 
delo v prihodnosti, kar naj prispeva k vse boljšemu življenju vseh 
delovnih ljudi Jugoslavije. 
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| Nova vozniška dovoljenja | 
I V mesecu januarju smo pričeli z zamenjavo sta- I 
3 rih (dosedanjih) vozniških dovoljenj. Nova vozniška f 
S dovoljenja se razlikujejo od dosedanjih po vsebini, § 
= obliki, barvi in materialu. 

Dosedanja vozniška dovoljenja prenejaho veljati g 
5 31. decembra 1980. Najkasneje do tega datuma mo- I 
I ramo Izvršiti zamenjavo vseh dosedanjih dovoljenj. g 
S P « t- januarju 1981 bomo dosedanja vozniška dovo- § 
E Ijenja zamenjavali le izjemoma, če bo Imetnik voz- § 
= niškega dovoljenja dokazal, da je obvezni rok zame- g 
• njave zamudil iz objektivnih vzrokov (daljše bivanje g 
S v tujini in podobno). 

Zamenjavo vozniških dovoljenj bomo vršili ob g 
H prvem podaljšanju vozniškega dovoljenja, oziroma 1 
= ob vsakem prostopku v zvezi z izdajo vozniškega do- g 
=j voljenja (izguba, obraba, sprememba podatkov idr.), g 

Zahtevek za podaljšanje veljavnosti vozniškega g 
g dovoljenja je potrebno vložiti vsaj 14 dni pred po- g 
j | tekom veljavnosti vozniškega dovoljenja. Zahtevek g 
= vloži voznik na obrazcu »evidenčni list voznika«, ki ga g 
1 dobi voznik v sobi št. 44 SO Kamnik II. nadstrop- g 

I J C ' 
Zahtevku za podaljšanje veljavnosti ali zamenja- g 

5 vo vozniškega dovoljenja je treba priložiti dve foto- g 
= grafiji v velikosti 35x45 mm, ki ne smeta biti g 
g starejši od 6 mesecev in kolek za 10 din. 

Zahtevek za izdajo dovoljenja (v slučaju izgube) | 
g vozniškega dovoljenja pa mora biti kolkovan s 17,00 g 
| din. Vozniki naj imajo pri vložitvi zahtevka s seboj g 
i tudi osebno izkaznico. 
E 3 

Pričakujemo, da bodo vozniki spoštovali navedeni g 
= rok vlaganja 
= niških 
= nepotrebnemu 
I trebne insformacije naj se vozniki obračajo na de- g 
| lavce referata za promet pri oddelku za notranje g 
I zadeve SO Kamnik. g 
i i 
= ONZ — SO KAMNIK 

= g 
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P r o f . I v a n Z i k a : 

Konec kamniškega kopališča 
Kamniški župan Janez Ke-

celj se je poročil s Prašnikar-
jevo hčerko Mar i j o . O K e c l j u , 
k i je b i l tud i deželni posla
nec i n po ženitvi najbogatejši 
meščan, smo že večkrat p i 
sa l i . U m r l je leta 1888, Praš-
n ika r pa leta 1899. Po Kec l j ev i 
smr t i je njegova vdova po
stala tud i solastnica kamn i 
škega zdravilišča i n je vk l ju
čila v kopališko stanovanjska 
poslopja tud i dve svoj i v i l i ob 
današnji cesti na Pol jane. 
Kmetovo (danes št. 2, 3 i n 4) 
in v i lo Terezi jo (danes št. 5). 
Ob Kme to v em je b i l o zdravi
liškim gostom na vol jo tud i 
teniško igrišče, k i je zdaj 
stavbna parce la med hišama 
št. 4 i n 4 a. V obeh zgradbah 
je v poletni sezoni našlo pro
stora nekaj letoviških gostov. 

Kec l j eva hčerka Terez i ja 
(zato v i l a Terezija! ) je b i l a 
dvakrat poročena. P r v i mož 
Joseph p l . H e r m a n n je b i l 
ieldmaršallajtnant i n šef v 
vo jnem min i s t r s t vu na Du
naju. U m r l je leta 1898, zapu
st i l pa je s ina , k i je p red prvo 
svetovno vojno posta l las tn ik 
kamniškega zdravilišča. Vdo
va Terez i ja se je potem poro
čila z dr . A l f r edom He rman-
hom, b ra tom svojega prvega 
nioža. B i l je generalni sekre
tar Južne železnice i n je u m r l 
leta 1912. Oba H e r m a n n a sta 
Pokopana v Kec l j ev i grobnic i 
na kamniških Žalah. 

P r va svetovna vojna je na
pravi la konec kamniškemu 
zdravilišču. Zdraviliški gosti , 

k i j i h je začetek vojne konec 
ju l i j a 1914 zatekel v K a m n i k u , 
so se do jeseni počasi razšli. 
V kopališke zgradbe so se vse
l i l i begunci i n vo jak i . V klet
n i h pros to r ih glavne kopal i 
ške zgradbe so bi le pra ln ice 
za vojaške lezarete i n čete v 
zaledju. Tu j i stanovalc i se
veda niso v redu vzdrževali 
prostorov i n tud i vo jak i so 
dopr ines l i svoj delež p r i pro
padanju zdravilišča. Ot roc i so 
se pod i l i po zav i t ih stezah 
zdravniškega parka , na zmrz
njenem jezercu vile Neptum-
pa so se drsa l i . S k r b n o nego
vane cvetlične grede je pre
ras la trava, kamni te sohe so 
razpadle. S ta r i kopališki moj
ster Ma t i j a K imeswenger je 
b i l odslej samo mojster v to
va rn i cementa i n cementn ih 
izdelkov, k i jo je s tar i Prašni-
k a r zgrad i l ob bregu B i s t r i c e , 
severno od mekinjskega mo
sta i n je b i l a druga najstarej
ša cementarna na ozeml ju 
Avstr i je . 

S tem smo se približali 
koncu našega sestavka, k i ga 
je sprožil predsednik republ i 
ke T i to , ko je v razgovoru z 
goren jsk imi gospodarstveniki 
vprašal, kaj je s kamniškim 
»Kurhausom«. Seveda pa mo
ramo povedati še kaj o zgo
dov in i i n usod i kopaliških 
zgradb med obema vo jnama, 
predvsem pa o po i zkus ih , ka
ko obnovi t i staro slavo kam
niškega zdravilišča. 

M l a d i H e r m a n n , lastnik 
zdraviliških zgradb in stano

van j sk ih hiš ob sedanji Can
kar jev i cesti , je proda l svoje 
nasledstvo l jub l janskemu in 
dust r i j a l cu K a r l u Po l l aku , k i 
pa se n i mogel odločiti, da 
b i obnov i l staro kamniško 
Kne ippovo zdravilišče. Le ta 
1919 ga je daroval konventu 
usmi l j en ih bratov v Novem 
mestu pod pogojem, da zgra
di jo bolnišnico a l i zavetišče za 
ostarele duhovnike. Konvent 

Novoletni koncert 
v kamniški dvorani 

Pred iztekom starega leta je bil v Kamniku tra
dicionalni koncert simfoničnega orkestra Domžale-
Kam?iik, ki ga uspešno vodi prof. Tomaž Habe. 

Pester program iz domače in tuje simfonične 
literature je tokrat močno poudaril nastop znanega 
slovenskega pianista Acija Bertonclja. Poslušalci, ki 
so tudi tokrat napolnili dvorano, so navdušeno po
zdravili glasbenike. 

Leto 1931 so kamniški go
spodarsk i i n turistični k rog i 
na pobudo ro jaka dr . Iva 
Benkov iea , l jubl janskega od
vetnika, začeli akci jo za raz
veljavitev darovalne pogodbe 
i n ustanovitev delniške druž
be, k i b i prevzela kopališke 
naprave. Po do lg ih razpravah 
i n pogajanjih so p r od r l i s 
predlogom, da se konventu 
odvzame zdraviliška posest i n 
ustanovi nova kopališka del
niška družba pod upravo 
kamniške občine in turistič
nega društva. 

V časopisih najdemo 5. ma
j a 1935 vest, da je banska 
uprava dovo l i la odvetn iku dr . 
I vu Benkoviču, kamniškemu 

Kopališče Neptun leta 1937 

je z mnog im i žrtvami zgradi l 
na mestu nekdanjega glavne
ga zdraviliškega poslopja no
vo stavbo — sedanji s amsk i 
dom. V i l a Lu i z a je dob i la ime 
D o m sv. Antona, v njej pa so 
stanoval i člani konventa, k i so 
nadz i ra l i z idavo bodoče bol
nišnice i n organiz i ra l i tud i 
kadne kope l i . Kamničani so 
se j i h pr idno posluževali, saj 
kamniške hiše niso imele ko
paln ic . 

D a se K a r i Po l lak n i odločil 
za obnovo zdravilišča, je po
po lnoma razuml j ivo . Po raz-
su lu avstroogrske monarhi je 
sta b i l a odrezana od K a m n i k a 
Dunaj i n Trs t , od koder so 
pr iha ja l i v zdravilišče najbolj 
petični gosti. Izgledi, da b i 
zdravilišče po vo jn i uspevalo, 
so b i l i kaj s lab i , obnovitev 
poškodovanih stavb i n naprav 
pa b i zahtevala precej denar
n i h sredstev. Zato je Po l lak 
daroval zdravilišče v »dobre 
namene«. Z a l pa p lemeni t i na
men darova lca n i b i l izpol
njen, ker konvent n i ime l de
narja, da b i dokončal stavbo 
i n j o opremi l . 

dnev ih povečali s tem, da so 
jo črpali v bazenu i n po drob
n i h kap l j i cah spuščali po stre
h i , k i j i je sonce ogrevalo 
cementno opeko. Tako je vo
da stalno krožila i n se segre
vala na strehi . Zamišljeno pa 
je b i lo še, da b i vodo lahko 
ogrevali v k u r i l n i c i . Kopališko 
sezono so včasih lahko podalj
šali do konca septembra, 
medtem ko je b i lo kopanje v 
mestnem kopališču na Nev
l j i c i zarad i mrz le vode že ne
mogoče 

G lavna privlačnost kopal i 
šča Neptun pa je b i l a vodna 
drča v o b l i k i d inozavra, po 
kater i so se otroc i živahno 
dričali v vodo. V zavetju viso
kega z i du nekdanjega Prašni-
karjevega kopališkega dela 
zdravilišča pa so se kopa lc i 
pr i jetno sončili na ležalnih sto
l i h , še po osvoboditv i je ko
pališče Neptun nekaj časa slu
žilo svo jemu namenu. 

Preds tavn ik i Kopališke 
družbe d r . Benkovič, župan 
Kra tne r i n Al fonz Ska l a so se 
mnogo pr izadeva l i , da b i tud i 

banovina dala svoj pr ispevek 
za obnovo kopališča. D r . Ben
kovič je b i l p ravn i zastopnik 
Trbovel jske premogokopne 
družbe i n je upal , da bo po 
svojem poznanstvu i n zvezah 
vzbud i l zanimanje za kamni 
ško letovišče tud i p r i kakem 
ro jaku v inozemstvu. Vendar 
pa so vsi po i zkus i doma i n 
drugod spodletel i . Nihče n i b i l 
vol jan, da b i vložil svoj denar 
v dograditev nedovršene stav
be nekdanjega »Kurhausa«, k i 
naj b i b i l hotel za domače i n 
tuje goste. 

Razen kopališča Neptun se 
n i uresničila nobena druga za
mise l Kopališke družbe d r . 
Benkoviča, k i je upa l , da bo 
K a m n i k postal letovišče po 
švicarskem vzgledu in da bo 
tud i na Starem gradu nekoč 
sta l hotel , s i je že ob današnji 
cesti na S ta r i grad postavi l 
lovsko kočo. Vendar je s K o 
pališko družbo skopnelo nje
govo premoženje, saj je vložil 
vanjo ve l iko denarja. 

I. Z . 

županu F r a n u K r a t n a r j u i n 
predsedniku Turističnega dru
štva A l fonzu S k a l i , ustanovi t i 
delniško družbo z imenom 
Kopališka družba K a m n i k 
d . d. v L jub l j an i z osnovno 
glavnico 500.000 d in . Ustanov
n i občni zbor je b i l 18. maja 
1935 v L jub l jan i . T u s i je no
va delniška družba postavi la 
c i l j , da obnovi staro Prašni-
karjevo kopališče i n zdravi l i 
šče. Ime la je na voljo začetni 
kap i ta l , zato so takoj začeli 
obnavl jat i bazen, k i so ga po
globi l i i n razširili. Z i da r ska 
dela je prevzel mojster Anton 
Medved iz Podgorja. Nov i ba
zen je b i l 14,30 m dolg, b l i zu 
10 m širok i n 1,50 m do 2,20 m 
globok. 

2e prej kot v dveh mesecih 
so usposobi l i novo kopališče 
i n m u da l i ime Neptun. Z ob
sežno propagando so ga od
p r l i 21. ju l i j a 1935. Tako je do
b i l K a m n i k zraven mestnega 
kopališča na Nev l j i c i še drugo 
kopališče, k i je imelo nekaj 
prednost i . V o d a v ma l em ba
zenu je ime la stalno toploto 
22° C. k i so jo lahko ob l ep ih 

Lira in oktet Gallus 

v Kamniku 
Sredi januarja smo Kamničani spet doživeli lep 

glasbeni dogodek. 
Na celovečernem koncertu sta se nam predsta

vila prvo slovensko pevsko društvo Lira in ljubljan
ski oktet Gallus. 

V zadnjih letih prireja Lira vse pogosteje skupne 
koncerte z drugimi pevskimi ansambli, domačimi in 
tujimi. Vzrok zato je predvsem, kot so zapisali v 
programu, da se plete pevsko tovarištvo lepa vredno
ta; na ta način pa domači pevci darujejo svojemu 
občinstvu še več glasbenega bogastva, še več pevskih 
prizadevanj — tako si le-to lahko ustvari lastno 
oceno o vrednosti svoje Lire in njenega poslanstva. 

Program, ki sta nam ga posredovala oba pevska 
ansambla, je bil pester — od vedno lepih Gallusovih 
renesančnih skladb, slovenske glasbene romantike, 
Adamičevih in Maroltovih priredb ljudskih pesmi do 
moderne slovenske vokalne glasbe, ki jo je imel v 
pretežni meri v svojem programu oktet Gallus. 

V izredni Lirini interpretaciji so spet završeli 
Srebotnjak-Kosovelovi Bori. Pretresljiva je bila tudi 
glasbena in besedna izpoved hlapca Jerneja, Cankarja 
in Pahorja — Očenaš hlapca Jerneja. 

Kamničani so v nabito polni dvorani z dolgim 
ploskanjem pozdravili goste — oktet Gallus — ob 
njihovem desetletnem jubileju in pevce svoje Lire, 
ki se je posebno v zadnjem desetletju tudi po ka-
kakovosti vzpela med prve slovenske zbore. 

Konec leta je Lira pri Helidonu v Ljubljani 
posnela veliko LP ploščo, ki bo na trgu aprila. 

Sodeč po vzdušju v dvorani, prav takšni nastopi 
močno oživljajo tradicijo v Kamniku. 

T. 

K o t v ladna komisar ja sta prišla leta 1594 v K a m n i k 
stolni prost Gašpar Freudenschuss i n v icedom K a m i l o Su
rada, da pregovori ta protestantske meščane, naj se vrnejo 
'kato l iško vero. Naložila sta j i m tudi kazen zarad i ob iska 
shodov n a Križu. V Mek in j ah sta komisar ja zaslišala Urba-
n a K o s a i n J u r i j a Križkarja. Oba sta se namreč bran i l a 
^Prejemati navod i la i n zapovedi katoliškega župnika. V 
^nenu nadvojvodovem sta komisar ja zapovedala, naj se 
' t e k u enega meseca odpovesta protestant izmu a l i pa izgu-
°lta svoj i posesti . 

V K a m n i k u so pozval i pred posebno komis i jo 38 prote
stantskih meščanov, prišlo pa j i h je samo 28. V imenu 
v seh obtoženih je govor i l L u k a Avnič, da rad i ubogajo nad
vojvodo v političnih zadevah ne pa v versk ih rečeh. Mnogo 
®° j i h zapr l i , a so j i h k m a l u i zpust i l i . T i meščani so b i l i : 
Peter Savničar, L u k a Stegnar, L u k a Avnič, Val te is Passauer, 
*hac Passauer, M a k s Strassberger, Ju r i j Nest ler, Andre j 
" e imer , I i n h a r d W i l d i n L u k a Strassberger. Kom i sa r j i so 
J 'n i naložili 10 do 20 cekinov globe, če bodo še naprej 
nodi l i i z K a m n i k a na Križ k protes tantsk im pr id i gam. T r i 
•nesece kasneje je poročal kamniški sodnik v icedomu v 
i^uMjano , da so se vs i protestant i uklonih ' ukazom razen 
" U d a , Avniiča i n še desetih drug ih meščanov. Kaznova l i so 
* ° z globo 20 cekinov i n j i h zapr l i , dokler ne plačajo. 
» Kamničani so 3. maja 1595 p isa l i pa t r ia rhu, da že dalj 
* tea n imajo nobenega duhovn ika v fa r i i n p r i špitalu, pa 
JUdi organista ne. Nadvo jvoda je i zbra l za novega župnika 
r^bastjana Trebuhana, k i je b i l takrat župnik in naddija-
ko« v R i b n i c i . T rebuhan je posta l naslednje leto tud i nad-
Gajakon Gorenjske. 

B a r o n Ahac T h u r n je b i l odločen in k l jubovalen prote
stant, k i se n i vdal zlepa nadvojvodovemu ukazu . K o je 
'a-dna komis i j a v K a m n i k u nastopi la tako ostro pro t i pro-

e s t a n t o m , da zatre nj ihovo gibanje, je na svojem svetu 
, a Križu hotel naprav i t i t rdno protestantsko oporo za ves 

amniški okoliš. Zraven gradu je sezidal pokopališče, mo-
talco pa na gradu, desno p r i vhodu b l i zu gra jsk ih vrat . 
e n d a r pa mo l i l n i c a konec leta 1695 še n i b i l a dovršena 

ta tud i z idov i še niso b i l i ometani. V e r n i k i so se shajal i 
v veži pred vhodom v stanovanjske prostore, k jer so po
slušali pr id ige i n ime l i verske obrede. Pokopališče je b i l 
ovalen i n okrog dva sežnja visok z id , postavl jen iz kamna 
i n apna, dolg k a k i h 38 in širok 28 metrov. Znotraj ovalnega 
z idu so bi le spodaj vdolbine, k i so b i le zaključene na v rhu 
z l okom. Vanje naj b i z ida l i nagrobne plošče z napisom. 

Še en kamniški protestant je prišel pod udar nadvoj-
vodovih zapovedi. T o je b i l župnik Krištof Schwab iz Pero-
vega. Leta 1546 so ga predlagale nune v Velesovem za žup
n ika v Cerk l jah . Nemški pr ise l jenci Schwab ! so ime l i v 
posesti gradove L ichtenberg pni L i t i j i . Parovo v K a m n i k u 
in S t rmo l p r i Cerk l jah . Krištof je b i l ro jen v gradu Perovo. 

Prednica velesovskega samostana Neža p l . L ichtenberg 
je b i l a torej sorodnica kamniškega Krištofa Schwaba. 
Nadvojvoda K a r e l je hotel leta 1566 m i m o poravnat i pr i 
tožbe čez cerkl janskega župnika, ker se je oženil i n javno 
začel pospeševati protestantizem. Protestanti so si prisvo
j i l i podružnično cerkev v Cešnjevku, Schwab pa se je da l 
nas l ika t i skupaj z družino na notranjo steno neke cerkve 
(verjetno v Spodnjem B r n i k u ) . Vo jvoda s svo j im pomir
j eva ln im posredovanjem n i uspel . Protestant izem je zajel 
večino meščanov v K r a n j u , kjer so si p r i s vo j i l i katoliško 
cerkev. 

Ogle jski pa t r ia rh je b i l zaskrbl jen za svoje fare na 
s lovenski zeml j i . 2e cesar K a r e l V e l i k i je leta 811 določil 
reko Dravo za mejo med solnograško (salzburško) i n 
oglejsko nadškofijo. Med tem ko je solnograška nadško-
fi ja širila krščanstvo med Slovenci z nas i ln im germanizi-
ranjem slovenskega življa, so k ra j i južno od Drave ostal i 
strnjeno slovensko ozemlje vse do nesrečnega plebisc i ta , 
po katerem se je sprožil nov val nasi lne germanizaci je. 
Oglejska nadškofija n i izvajala nasi lne raznarodovalne po
l i t ike i n s lovenski živelj se je ohran i l v številnih vaseh 
Fur lan i j e vse do okol ice V i d m a . K ogle jski pa t r i a rh i j i je 
tudi po ustanovitv i l jubl janske škofije sod i l vel ik del Go
renjske in Koroške južno od Drave. Leta 1581 je patriar-
xragledu verskega življenja) je 1. jun i j a 1581 iz K a m n i k a 

Dobr lo vas na Koroškem ter Gorenjsko. O svoj i v iz i tac i j i 
(pregledu verskega življenja) je 1. jun i j a 1531 i z K a m n i k a 
poročal pa t r i a rhu svoja opazovanja i n zaključke. Zakaj 
prav iz K a m n i k a ? Kamniški župnik je b i l navadno tud i 
nadduhovnik (naddi jakon) Gorenjske, k i je ime l dolžnost 
nadz i rat i fare n a gorenjskem ozeml ju patr iarhi je . Takra t 
je b i l župnik v K a m n i k u Frančišek Lap ic ida , kap lana pa 
Janez Butalič iz Višnje gore i n Primož Peršin iz K r a n j a . 
Patr iarhov odposlanec je župnika Lap ic ida obtožil, da je 
suml j iv kr ivoverstva kot tud i župnik v Cerk l j ah (Krištof 
Schwab) , k i je kr ivoverec i n oženjen. (Lap ic ida je b i l po
tem leta 1585 župnik v r K a n j u ) . Za župnika v K r a n j u piše, 
da je razuzdanec, večji del plemičev in meščanov pa je 
protestantski . Takra t je b i l k ran j sk i župnik Matej Merc i -
raa, k i je b i l kasneje, kot smo že prej omeni l i , v K a m n i k u . 

Pavel B izanc i j je 12. ju l i ja 1581 sk l i ca l v K a m n i k u zbo
rovanje duhovnikov iz gorenjskega deda patr iarhata. Ude
ležilo se ga je 150 duhovnikov . Patr iarhov octocxslanec je 
štiri župnike odstavi l i n j i h kot kr ivoverce izključil i z 
oglejske škofije. M e d izključenimi so b i l i gotovo Merc ina , 
Lap i c ida i n Schwab. D rug im duhovn ikom je naložil de
narno kazen. 

K o so leta 1594 odstav i l i Me rc ina i n je bi la fara brez 
župnika, je Me r c ina za plačilo pus t i l pokopavat i protestan
te v farn i cerkv i na Sutn i . Nadvojvoda je 29. maja 1595 
predlagal za novega župnika Sebastjana Trebuhana, k i ga 
je pat r ia rh 12. jun i j a po t rd i l . Nov i župnik je s podvojeno 
vnemo začel izvajati prot i re formaci jo . Protestant i so spet 
začeli zahajati v cerkev, v smis lu navodi l l jubl janskega 
škofa Tomaža H r e n a pa je pr idno sežiga! protestantske 
knjige, dokler n i sam H r e n v K a m n i k u prevzel dolžnost 
uničevaloa slovenskega protestantskega t i ska . Trebuhan je 
4 . maja 1597 p isa l pa t r i a rhu v V i d e m , da se je okore l i pro
testant Ivan B o l h a (Wolcha) spreobrn i l i n se javno od
povedal protestant izmu. Trebuhan je v tem času opravl ja l 
tud i dolžnost upravi te l ja v icedomskega urada v L jub l jan i . 
Naslednje leto pa z zadovol jstvom ugotavlja, da m u ob 
pomanjkanju duhovnikov pomaga Ma t i j a Merc ina , k i je 
sicer l jub l jansk i kanonik , p a noče prebivat i v L jub l j an i . 



Pred velikimi nalogami Odprt marksistični kotiček 
Ob koncu preteklega leta 

so se na skupnem sestanku 
sveta krajevne skupnost i Tu
hin j zbra l i vs i preds tavn ik i 
družbenopolitičnih organiza
cij iz Tuhin ja . Sej i so priso
stvoval i še člani delegacije za 
občinsko skupščino in samo
upravne interesne skupnost i 
ter F ranc Zore vodja inšpek
c i j sk ih služb p r i kamniški 
občini 

V poročilu o preteklem de
lu krajevne skupnost i je 
F ranc Dro l c , predsednik sveta 
krajevne skupnost i Tuh in j , 
poudar i l , da so p r i vseh de l ih 
v krajevni skupnost i sodelo
va l i k ra jan i sami s prosto
vo l jn im de lom, saj je b i lo 

opravl jeno več kot 4.700 pro
stovol jnih ur . 

V letu 1977 je program dela 
krajevne skupnost i zelo obši
ren. Letos bo treba ured i t i 
t ransformatorsko postajo v 
Tuh in ju , nadaljevati z uredit
vi jo krajevnega pokopališča, 
ured i t i odlagališče smet i , ure
d i t i tud i zb i ra ln ico m l eka i n 
še b i lahko naštevali. Opozo
r i l i so tud i , da bodo letos še 
bolj dosledno vzdrževali va
ške komunalne naprave, z last i 
vodovode in ceste, saj ne ka
že le gradit i nov ih objektov, 
stare pa zanemarjat i . V Tu
hin ju so za vse bodoče nalo
ge zadolžili posamezne obča
ne, k i bodo vod i l i akci jo , da 

bo program krajevne skupno
st i tud i uresničen. 

In še na nekaj kaže opo
zor i t i . Delegacija za občinsko 
skupščino bo v bodoče še bolj 
razširila svoje delo i n priteg
n i la širši krog občanov. K 
delu bodo pr i tegni l i z last i t i 
ste, k i j i h posamezne teme 
obravnavane na skupščini tu
d i zanimajo. 

Ob koncu so se dogovor i l i , 
da bodo tudi v Tuh in ju pr i 
s luhn i l i splošni akc i j i po 
ohrani tv i oko l ja , i n spomlad i 
izvedl i širšo akci jo čiščenja 
okol ice. K čiščenju bodo po-
ce ' tuhinjske osnovne šole. 
vabi l i z last i mlad ino i n učen-
P r i tej akc i j i b i j i h veljalo 
posnemati . 

Obnova mostu 

Dotra jan most na cesti i z Podboršta pro t i K o m e n d s k i 
Dobrav i je že dlje časa predstavl ja l ve l iko nevarnost pred
vsem za tovornjake, k i tu prevažajo hlode iz bližnjih gozdov. 
Tako so se v kra jevni skupnost i K o m e n d a odločili, da bodo 
pr ispeva l i denar za obnovo poškodovanega mostu . Z de l i so 
pričeli že pred nov im le tom in pričakujejo, da bo most 
k m a l u nared i n varen tud i za težja vozi la . 

Seminar za mlade 
kmetovalce 

Občinska konferenca Z S M S 
K a m n i k je v sodelovanju z 
delavsko univerzo K a m n i k 
organiz i ra la seminar za mlade 
kmetovalce, k i je b i l 5. i n 6. 
januar ja v pros tor ih SO K a m 
nik . Zan imiv p rog ram n i p r i 
tegnil samo m l a d i h kmetoval
cev, ampak tud i starejše, saj 
so teme: t raktor , priključki 
i n s t ro j i za obdelovanje zem
lje i n t ravnikov , zanimive. 
Ob isk je po t rd i l prav i lnost 
odločitve pa tud i predavatelj 
ing. Pavel Jenčič — strokov

njak z inštituta za kmeti jstvo 
— oddelka za mehanizaci jo , 
je znal pr isotne pr i tegni t i . 
Kmet i j s t vu posvečamo večjo 
pozornost tud i v občini K a m 
n ik , i n b i b i lo potrebno po
dobna predavanja organiz i rat i 
v večjih K S . Z anketo so pr i 
sotne povprašali, katere teme 
naj b i v bodoče p r i p r a v i l i za 
predavanja. Odgovor i so sle
deči: živinoreja, poljedelstvo, 
gozdarstvo, mlekarstvo i n s i -
lažno krml jen je živine. 

K . F . 

V mesecu knjige so odpr l i 
marksistični kotiček v ka
mniški knjižnici. O d 1. no
vembra 1976 je vsa marksi
stična, politična in gospodar
ska l i teratura zbrana v po
sebni sobi v pritličju in do
stopna dejavnosti. Tud i dela 
o samoupravl janju so na teh 
pol icah. Zbrano študiranje pa 
je mogoče v čitalnici. 

Občinski komite je daro
val »kotičku« prek 1000 izvo
dov iz svoje knjižnice in po
nudit 2 mi l i j ona S d in za 
nakup tovrstne l i terature. To 
je izredno razumevanje v ča
su omejevanja in štednje. 

Knjižnica je tako s preure
ditv i jo pr idob i la nekaj pol ic 
v s t rokovnem odd., izgubi la 

Tudi pri „Podkrajniku" 
elektrika 

V p rv in dneh letošnjega leta 
je tud i p r i kmetu Mihae lu 
Sušniku po domače »Podkraj-
niku« nad Črno zasveti la elek
trična žarnica. Ta gorska 
kmet i ja , k i leži na nadmorsk i 
višini 1.070 metrov je gotovo 
med zadnj imi v kamniški ob
čini, k i do sedaj še n i imela 
napeljane e lektr ike. 

Iz dol ine Črne je b i lo treba 
napeljati električni vod, k i je 
dolg več kot 700 metrov, vko
pat i 22 kostanjevih drogov, 
posekat i tud i del gozda, k i je 
b i l napot i i n seveda potegnit i 
električne žice. Z del i so pr i 
čeli že jun i ja lan i , skoraj vse 
pa so oprav i l i domačini sami 
ob pomoči pr i zadevnih mla
dincev iz Črne i n sosedov. 

Posebno težko je bi lo i zkopat i 
jame za električne drogove, 
saj j i h je p r i de lu ov i ra l mraz 
in seveda huda s t rmina . 

Podkra jn ikov i so se nove 
pr idobitve, brez katere s i 
mars ikdo danes življenje ne 
more predstavl jat i , izredno 
veseli. Tud i p r i n j ih bo za
igral radio, lahko bodo gle
dal i televizi jo, uporabl ja l i 
gospodinjske i n druge stroje. 
Zato se posebej zahvaljujejo 
vsem, k i so j i m omogočili, da 
je tud i p r i n j ih zasveti la pra
va luč. Posebej pa se zahva
ljujejo svetu krajevne skup
nosti Črna in K I K a m n i k ter 
vsem, k i so sodeloval i s pro
s tovo l jn im de lom. 

M . J . 

Letos nova brizgalna 
N a letnem občnem zobru 

gasilskega društva, k i je b i l a 
v sred in i januar ja , so gasi lc i 
pregledal i svoje delo v pre
teklem letu. Ugotov i l i so, da so 
p i t i še nekaj druge gasilske 
šni. Za letos so s i začrtali 
številne naloge. K u p i t i morajo 
novo motorno brizgalno, ku 
p i t i še nekaj d ruge gasilske 
opreme in pregledati vse hi -
drante v kra jevni skupnost i . 
Neuporabne bodo m o r a l i po
prav i t i , da bo v p r ime ru po

žara vse pr iprav l jeno. 
Tuh in j sk i gas i lc i bodo so

deloval i tud i na gas i lsk ih tek
movanj ih , del članov pa bo 
obiskoval razna predavanja in 
druge izobraževalne obl ike . 
N a občnem zboru je b i l tud i 
predsednik občinske gasilske 
zveze Janez Pregled, k i je po
de l i l najboljšim gasi lcem in 
podčastnikom pr iznanja o na
predovanju, ter vsem zaželel 
ve l iko uspehov p r i požarno 
varnostnem delu. I. H . 

Ustanovljena zavarovalna 
skupnost Triglav 

2. decembra 1976 so delegati zavarovalne skupnost i Ma
r ibor ter zavarovalne skupnost i Sava spreje l i sklep o zdru
žitvi obeh s lovenskih zavarovalnic v zavarovalno skupnost 
Tr ig lav . 

Obenem so ustanov i l i rizične skupnost i : 
industr i j ske , prometno, komuna ln ih i n družbenih dejavnosti 
ter osebnih zavarovanj. Industr i jske rizične skupnost i bodo 
združevale zavarovance iz industr i je l n rudarstva , gozdar
stva, gradbeništva ter del trgovin, obrt . 

Do 31. 1. 1977 se bodo m o r a l i sestati zbor i zavarovancev 
— občanov in c i v i ln ih p ravn ih oseb v K S . Zbore bodo sk l i 
cale krajevne organizacije S Z D L , kjer bodo predlagal i i n 
i zvo l i l i delegate za temeljne rizične skupnost i . K . F . 

0 družbeni samozaščiti 
V dogovoru z vsemi vodstvi šol v kamniški občini sta 

občinski s ind ika ln i svet K a m n i k in delavska univerza orga
n i z i ra la predavanja za vse prosvetne delavce v občini. V 
ma l i dvorani k ina »Dom« je o pcdružbljanju varnosti v 
okv i ru družbene samozaščite predaval znani prvoborec 
H i n k o Bratovž-Oki, k i je s preprosto besedo in s praktič
n i m i p r i m e r i iz zgodovine N O B ter iz današnjih dn i , izredno 
pr i tegni l vse poslušalce. 

To predavanje sod i v okv i r obveznega dodatnega izo
braževanja prosvetnih delavcev kamniške občine i n bodo 
podobna predavanja o splošnem l judskem odporu tud i v 
bodoče. Prosvetn i delavci s i tako zan imiv ih predavanj še 
želijo. M . J . 

pa je žal p ion i rsko čitalnico. 
Omembe vredna je preseli
tev stranke in s tem prido
bitev skladišča knj ig na pod
strešju. 

Razumevanja in naklonje
nosti za delo občinske knjiž
nice torej ne manjka Tako 
so kra jani Šmarce odstopi l i 
sobo v ku l turnem domu za 
podružnico knjižnice in omo
gočili obnovitev m izposojo 
v svojem rastočem naselju. 
Odpr ta bo 29. novembra ob 
p ra zn iku republ ike . 

Za l pa pestijo knjižnico 
druge težave — kadrovske 
in prostorske. Delavci zapu
ščajo zavod zaradi relativno 
n i zk ih osebnih prejemkov. 
S t i ska je tol iko večja, ker 
pr imanjkuje tovrstnih kvali
f i c i ranih moči. Nov: samo
upravni dogovor bo verjet
no zboljšal pogoje, ako bo
do zadostna finančna sred
stva. 

Mnogo hujše je prostor
sko vprašanje. Natrpanost , 
stisnjenost, težka prehodnost 
daje bolj vtis siromaščine in 
nebogljenosti kakor sodobne 
pregledne knjižnice. Pogoj i 
dela so zelo težki, pretok 

osebnega prometa, k i je 
vedno večji, postaja ov i ra . 
Neokusna drvarn ica sred i 
mestnega parka , krušeči se 
omet in zaplate na matični 
stavbi kričijo po čimprejš
nj i obnovi . Zamise l o dogra
d i tv i enonadstropnega pr i z id
k a z oko l i 130 m 2 površi
ne je našla, ugoden odmev in 
potrd i la , vendar nastopajo 
finančne težave. V času vse
splošne prosvete in pomena 
knj ig menimo, da taka nalož
ba ne b i bi la jalova. V rhn i 
ka , Kočevje, škofja L o k a na 
podoben način urejajo svoje 
probleme! A l i naj K a m n i k 
zanemari i n zapravi svojo 
raven? 

N a sploh pa ne bi smela 
bi t i finančna vprašanja ovi
ra ku l tu rnemu napredku kra
ja . Izkušnje so pokazale, da 
zategovanje na tem področ
ju prinaša dalekosežne ne
ugodne posledice. Zdrava 
ku l turna rast je v našem ča
su tudi vprašanje ku l turne 
samobitnost i , narodne rast i . 
Veru jemo, da b i ob vzajem
nem sporazumevanju mogl i 
ugodno rešiti vse težave. 

Z. S, 

Obnova in ureditev 
javne razsvetljave 

K o m i s i j a za sanacijo starega dela mesta K a m n i k a i n 
varstvo spomenikov se je odločila za obnovo javne razsvet
ljave od spomenika revolucije do Za l . Dela bo po predvide
vanju opravi lo K o m u n a l n o podjetje K a m n i k . Obnova oziro
m a ureditev razsvetljave na tej prometn i cesti je nujna, 
saj že lep čas ne sveti nobena svet i lka. Ostalo pa bo odprto 
vprašanje, kako zavarovati nove sveti lke pred poškodbami 
in uničenjem, k i ga povzročajo kamniški nepr id iprav i . 

Resnikova hiša 
Resnikova hiša, k i sto j i v t r i ko tu med Usnjarsko i n 

Parmovo ul ico , je postala prava razval ina. Njeni preb iva lc i 
se niso prav nič men i l i za vzdrževanje, tako je sedaj v tan
k e m stanju, da je n i več mogoče obnovit i , oz i roma b i stro
ški obnove b i l i preve l ik i i n nesmotrni . Zarad i tega meni ko
mis i ja za urejanje starega dela mesta K a m n i k a in varstvo 
ku l tu rn ih spomenikov, da b i b i lo najbolje n jen im stanoval
cem zagotoviti drugo stanovanje, hišo pa podret i . Samo
upravn i stanovanjski skupnost i je predlagala, naj reši to 
vprašanje. m l . 

Iz Motnika 
Svet krajevne skupnost i Mo tn i k je že sprejel predlog 

plana krajevne skupnost i za leto 1977. Predlog je usklajen 
s pet letnim p lanom razvoja K S Motn ik . 

Večino denarja, k i b i ga ime la na voljo, bo K S name
n i l a za vzdrževanje cest, urejanje pokopališča in nasel i j . 
Meni jo tudi , da b i z denarno pomočjo pomagal i p r i gradnj i 
novega transformator ja v zaselku Brezov ica , k i bo oskrbo
val z e lektr iko predvsem vse zaselke Zg. Mo tn i ka . Nekaj 
sredstev bodo nameni l i tudi za c iv i lno zaščito, podporo 
družbenim organizac i jam in društvom. 

Kra jevna skupnost Mo tn ik je med p r v i m i v občini K a m 
nik, k i so sestavile predlog novega p lana. 

m l . 

Skupni sestanek v Šmarci 
N a pobudo sveta krajevne skupnost i Šmarca je predsed

n ik IS občine K a m n i k sk l i ca l sestanek predstavnikov delov
n i h organizaci j , k i imajo svoje obrate v šmarci, predstavni
ke Komuna lnega podjetja K a m n i k i n predstavnike sveta 
krajevne skupnost i Šmarca. N a sestanku so se dogovor i l i 
o skupnem f inanc i ranju napeljave vodovoda z Dupl ice do 
šmarce, kjer b i ga priključili na obstoječe vodovodno 
omrežje, k i ga sedaj napaja vodovodno zajetje v Nožicah. 
Ta vodni v i r ne zadostuje naraščajočim potrebam svojega 
območja in onemogoča no rma ln i razvoj krajev. Razen tega 
i m a to pomanjkl j ivost , da je zgrajen na črpalnem sistemu, 
zaradi česar vodovodne pipe usahnejo, če zmanjka e lektr ike . 

V s i navzoči so se s t r in ja l i s priključitvijo šmarce na 
kamniški vodovod ter se tud i dogovor i l i o višini skupnega 
f inanciranja. Real izaci ja bo mogoča še v letošnjem letu, Če 
bo vreme pr imerno i n če bodo samoupravni organi delovnih 
organizaci j spreje l i oz i roma odobr i l i denar za f inanciranje 
gradnje. Po načrtu, k i ga je izdelala pro jektantska organiza
c i ja , bodo znašali stroški okrog 700.000 d in . šmarčani upajo, 
da ne bodo naletel i na kake nepredvidene ovire. m l . 

jok-

0 stabilizaciji v Tuhinju L i t e r a r n i v e c e r v S k o c i a n u 

Ob .sprejemu cicibanov v pionirsko organizacijo. 

V dvoran i kul turnega -doma v Lazah je b i lo 14. januar ja 
predavanje z nas lovom: »Stabilizacija gospodarstva i n pro
b l em i kmet i js tva danes«, k i ga je za vse krajane organiz i ra la 
O O Z K Tuh in j , v sodelovanju z Delavsko univerzo K a m n i k . 
Predavanja se je udeležilo 57 občanov. Aktua lno temo je 
uspešno predstav i l V i n k o Gobec. Dve u r i in po l je preh i t ro 
m in i l o . Vprašanj o s tabi l i zac i j i gospodarstva, položaju kme
tov, nj ihovo združevanje v kmet i j ske zadruge o vprašanju 
socialnega, zdravstvenega i n pokojn inskega varstva, ni b i l o 
konca . Op isa l n a m je tud i , kako poteka obnova v Posočju. 
Želimo si še več takšnih in podobn ih predavanj . I. H . 

Člani slovenskega prosvetnega društva »Vinko Poljanec« 
iz škocjana na Koroškem, s ka t e r im tesno i n uspešno sode
lujejo pevci i n pevke kamniške So l idarnost i , so p r i r ed i l i 
uspešen l i t e ra rn i večer. N a l i t e rarnem večeru, k i je b i l v 
Skoc janu so sodeloval i koroški p isate l j i M a l k a H a r t m a n , 
Va lent in Poljanšek i n Andre j K o k o t . Iz Slovenije pa so K 
sodelovanju povab i l i N i k a Grasfenauerja, Jožeta Snoja in 
Iva Zo rmana . Pri jetnega večera se je udeležilo večje število 
Slovencev iz bližnje i n daljne okol ice . 

M . J -
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Dedek M r a z na ob isku 

Pridi, pridi, dobri 
dedek Mraz 

Kot vsako leto, je tud i letos 
jj*isel med otroke Dedek 
"* r az, k i so m u oblečeni v 
snežinke i n zajčke veselo za-
p e u i n zaraja l i . B i l i so ga 
^ s e l i , ka j t i prišel je s p o l n i m 
košem da r i l i n z l ep imi zgod
bami. V s i o troc i pa so si naj
bolj želeli i n pričakovali 
S n ega , k i ga je pr inese l le za 
v zorec . 

Odšel je Dedek M r a z i n za 
" J i m je skopnelo prgišče sne-
g a - Ostalo je upanje i n želja 

vseh otrok, da b i bi le vsaj 
z imske počitnice polne snega. 
T u d i to upanje se je spreme
ni lo v razočaranje i n le r edk i 
srečneži bodo uživali z imsko 
veselje na najbolj ob l judenih 
in najdražjih smučiščih. Osta

l i pa bodo doma žalostno 
premišljevali, kje so ga tako 
zelo po l om i l i , da Dedek M r a z 
n i uslišal nj ihove prošnje i n 
j i m nasu l vsaj ma lo snega 
tud i v dol ine. 

M . J . 

Uredništvo Kamniškega 
občana in p r e d s e d s t v o 
občinske k o n f e r e n c e 
S Z D L K a m n i k 
r a z p i s u j e t a 
delovno mesto 

N O V I N A R J A 
P r i preso j i bomo upoštevali kandidate, k i imajo 
najmanj srednješolsko izobrazbo i n izkušnje p r i 
nov inarskem de lu. Prav tako morajo b i t i kandidat i 
moralnopolitično neoporečni, družbenopolitično ak
t i vn i i n seveda občani K a m n i k a . 
Osebni dohodek oko l i 5.000 dinarjev. 
Ponudbe z op isom dosedanjega dela pošljite do 
10. februarja uredništvu Kamniškega občana. 

S V E T K R A J E V N E 
S K U P N O S T I K A M N I K 
r a z p i s u j e : 

1. delovno mesto 

T A J N I K A K r a j e v n e 
s k u p n o s t i K a m n i k 

2. delovno mesto 

NAČRTOVALCA o b r a m b n i h 
p r i p rav k r a j e v n i h s k u p n o s t i 
— s k u p n a služba 

P O G O J I : 
1. srednja a l i višja i zobrazba ekonomske a l i gradbe
ne a l i organizaci jske smer i s prakso ; 
mora lne ter organizaci jske sposobnost i , potrebne 
za to delovno mesto; 
2. višja izobrazba upravnopravne smer i a l i ustrezna 
šola v J L A , da izpolnjuje druge pogoje po od l oku 
o m e r i l i h i n pogoj ih za i zb i ro delavcev s področja 
S L O . 

Osebni dohodek po sporazumu za zaposlene delav
ce p r i kra jevnih skupnost ih v S R Sloveni j i . 
Ponudbe z op isom dosedanjega dela pošljite čim
prej K ra j e vn i skupnost i K a m n i k , Cankar jeva 11. 
Nastop službe mogoč takoj a l i po dogovoru. 

V korak 
s potrebami 

K o m i t e občinske konferen
ce Z K S je v letošnjem letu 
organiz i ra l številne seminar
je za novosprejete člane 
Z K . P rog rami izobraževanja 
so dobro ob l ikovani i n zaje
majo širok krog članstva, 
še posebej je pomembno, da 
ta p rogram zajame vse no
vosprejete člane kakor tudi 
evidentirane za sprejem v 
članstvo. P rva po lov ica evi
dent i ran ih kot tud i spreje
tih članov je že zaključila 
seminar v pre tek l ih dneh, za 
drugo polovico pa je b i l se
minar z i s t im p rog ramom v 
p r v i po lov ic i novembra. 

Zadovol jstvo slušateljev z 
vsebino programa, udeležba 
in uspeh so skoraj stoodstot
n i . V programu so zajete te
me s področja marksistične
ga pogleda na svet in mark
sističnega pojmovanja draž
be i n družbenega razvoja, 
p rog ram Z K J v luči mark
sistične teoretične m is l i In 
uresničevanja diktature pro-
letariata, statut Z K J in Z K S 
kot temelj i akt i organizira
nja i n delovanja Z K ter 
ustvarjanja enotne in revo
lucionarne akci jske sposob
nost i , Z K J v odnosu do re
ligije, cerkve in k l e r ika l i zma , 
l i k komunis ta i n njegova 
akt ivna vloga i n dejavnost v 
družbenih odnosih. 

Napačno b i seveda bi lo , če 
bi izobraževanje vodstev in 
starejših članov Z K zanemar
j a l i . K o m i t e občinske kon
ference Z K S pa vendarle n i 
pozabi l tud i nanje. Zato je 
kot že večkrat do sedaj tudi 
18. novembra organiz ira l za 
vodstva Z K seminar, k i so 
se ga udeležili sekretar j i OO 
Z K v občini. Take obl ike de
la je pohvalno ocenil tudi 
organizaci jski sekretar C K 
Z K S Ivan Godec, k i se je 
udeležili seminarja. 

K uspehu izčrpnega eno
dnevnega seminar ja v Kam
niški Bistr ica so pr ispeva l i 
nekater i družbenopolitični de
lavci v občini, med n j i m i 
tud i predsednik občinske 

skupščine F ranc Svetelj, pred
sednik komis i je za družbe-
no-ekonomske odnose p r i 
komite ju O K Z K S Stane 
Marc i j an , načelnik oddelka 
za gospodarstvo i n finance 
občinske skupščine TonePen-
gov i n drugi . 

Izčrpno predavanje o me
todah političnega dela i n vo
denja sestankov je ime l Ivan 
Just inek, predsednik komis i 
je za družbenopolitično izo
braževanje p r i komite ju O K 
Z K S . Med drug im se je ne
malokrat ustavi l ob proble
m i h in formiran ja kot osnov
nem pogoju za prav i lno pred
stavitev obravnavanega pro
blema kakor tud i ob cel i 
vrst i drugih vprašanj, k i 
peljejo k p rav i ln im, demo
kratičnim odločitvam. 

V nadaljevanju seminarja 
so obravnaval i izčrpno ana
lizo gibanja gospodarstva v 
občini za p r v i h devet mese
cev letošnjega leta, vpraša
nja m probleme s področja 
stor i lnost i , produkt ivnost i 
ter nagrajevanje po de lu kot 
tudi vprašanja srednjeročne
ga razvoja S IS in svobodne 
menjave dela. 

Ob zaključku seminarja je 
o anal iz i i n oceni dela os
novnih organizacij Z K ter 
nj ihov ih bodočih nalogah go
vor i l sekretar komite ja O K 
Z K S Tone Pišer. 

T. M A L I N A R I C 

G i m n a z i j a R u d o l f a 
M a i s t r a , K a m n i k 

o b j a v l j a 
prosto delovno mesto 

SNAŽILKE 

Interesentke naj se zglasi-
jo p r i ravnatel ju v dopol
danskem času od 7. do 
11. februarja. 

Nace Vodnik 
Dne 26. decembra m i 

nulega leta smo se na 
domžalskih Žalah poslovi
l i od učitelja Načeta Vod
n ika , izredno vestnega pe
dagoga i n požrtvovalnega 
javnega delavca. 

R o d i l se je v de lavski 
družini — leta 1905 — v 
Sneber j ih p r i L jub l jan i . 
Končal je l jubl jansko uči
teljišče In služboval naj
pre j v M a k o l a h p r i Ptuju, 
nato pa v Vod i cah nad 
Ljubl jano, od koder ga je 
okupator pregnal z dru
žino v Srb i jo . Vendar se 
je še pred koncem vojne 
v r n i l v L jubl jano, kjer se 
je zaposl i l na železnici in 
vneto sodeloval z narod 
noosvobodi ln im gibanjem. 

Po osvoboditv i se je ta
ko j poda l nazaj v Vodi 
ce i n je vse svoje moči 
posveti l obnovi šole. Po
magal je tud i p r i odprav
l janju težav, k i j i h je pov
zročila k r u t a vojna. 

K o je b i l a ustanovljena 
na H o m c u posebna osnov
na šola za učence dom
žalske i n kamniške obči
ne, je b i l Nace Vodn ik 
imenova za njenega rav
natel ja. T u je pokazal vso 
plemenitost svojega blage
ga značaja, saj je b i l učen
cem prav i oče. 

Po upoko j i t v i je živel 
v Radoml jah i n opravl ja l 
še naprej dolžnosti v zve
zi borcev, socialistični 
zvezi , društvu upokojen
cev, gas i l sk ih organizaci
jah i n p r i kra jevni skup
nost i . 

K o se je 24. decembra 
preteklega leta v r n i l i z 
službe, je nenadoma podle
gel srčnemu obolenju, k i 
ga jc opominjalo že nekaj 
let. 

I zgubi l i smo izredno pr i 
l jubljenega tovariša. N a 
njegovi zadnj i pot i ga je 
spremi la tolikšna množi
ca, kot je na domžalskih 
Žalah menda še n i bi lo . 
Mnog i govorn ik i so m u 
ob odprtem grobu izrazi
l i hvaležnost za njegove 
izredne zasluge. 

Pr i l jubl jenega pokojni
k a se bomo s hvaležnost
jo spomin ja l i tud i občani 
s kamniškega področja. 
Njegovo ime je bi lo mar
s ikdaj zapisano pod član
k o m v Kamniškem obča
nu — i n vselej je iz teh 
vrst ic odsevala plemeni
tost, humanost i n toplo 
tovarištvo. 

H v a l a t i za vse, dragi 
Nace! —1—n 

Zlatoporočenca Mar i j a i n Anton Jeglič 

Leta niso važna 
S to mis l i jo sem zapusti la 

domačijo v Novem trgu, kjer 
sem v pr i je tnem kraml jan ju 
preb i la nekaj trenutkov z 
zlatoporočencema Marjeto ta 
Antonom Jeglič. 

V m inu l em letu, 8. novem
bra , sta s i ponovno izmenja
la z lata prstana i n rek la DA , 
kot pred petdesetimi le t i . 

Anton Jeglič se je r od i l le
ta 1904 v Zgornjem Tuh in ju . 
V njegovi družini je bi lo 11 
otrok, k i so se že zgodaj 
spopr i je l i s t r d i m delom. 
Njegova, dve leti mlajša že
na Mar je ta pa je rojena v 
Cešnjicah p r i Zgornjem Tu
h in ju v kmečki družini, k i 
je štela devet otrok. 

K m a l u po po rok i , leta 1928, 
sta s i s pomočjo staršev ku
p i l a manjšo kmet i jo v No
vem trgu, kjer prebivata še 
danes. T u se j i m a je rod i lo 
sedem otrok, od kater ih še 
živijo štirje i n imajo svoje 
družine. 

D a b i Anton in Mar je ta la
že preživljala svojo številno 
družino, je mora l oče poleg 
dela doma na kmet i j i , več
kra t služiti denar z dodat
n i m de lom p r i različnih delo
dajalc ih. Ma t i pa je medtem 
delala doma na kmet i j i ta 
gospodinj i la. 

K l j u b številnim težavam na 
n j im i življenjski pot i , še po
sebej med N O B , sta znala 
užiti tud i trenutke radost i i n 
veselja, največ moči pa j i m a 
je dajalo medsebojno razu
mevanje. 

Ob koncu kraml jan ja m i je 
mama Mar je ta še zaupala, da 
gre še vedno rada v veselo 
družbo, kjer se razvedri , vse 
s k r b i pa pust i doma za za
k len jen imi vrat i 

K številnim čestitkam ob 
njunem jub i l e ju se pridružu
je tud i uredništvo Kamniš
kega občana. 

M . JANČAR 

l e è a i 
D TJ K a m n i k organiz i ra te

čaj nemškega jez ika po audio-
vizuemi metodi . Tečaj bomo 
organiz i ra l i v dveh starostnih 
skupinah: za predšolske otro
ke (od 5 . -7 . leta) ter za šol
ske otroke (od 8. do 15. leta). 
Pouk bo dvakrat tedensko 
po dve šolski u r i . Glede na 
vaše pri jave bomo tečaj or
ganiz ira l i v odgovarjajočem 
r o k u i n času. Pri jave spre
jema D U K a m n i k , Ma is t rova 
2, p ismeno a l i po telefonu, 
15 dn i po objavi . 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi mojega dragega moža 

Antona Štrukeljca 
Iz K a m n i k a , Cankarjeva u l ica (i 

se iskreno zahval jujem vsem, k i ste počastili nje
gov spomin , nam i z r ek l i sožalje ter ga spreml ja l i 
na njegovi zadnj i pot i . H v a l a vsem za podarjeno 
cvetje ta vence. Posebno se zahval jujem stanoval
cem Cankarjeve ulice 6 i n društvu upokojencev 

K a m n i k 

Ž a l u j o č i : 

žena Zalita i n hčerki z družinama 

K a m n i h , dne 10. januar ja 1977 

Z A H V A L A 

Ob smr t i dragega moža in očeta 

Luka Zabavnika 
se zahvaljujemo vsem, k i so n a m ustno a l i p ismeno 
i z raz i l i sožalje. Zahval jujemo se sosedam i n sorod
n i k o m za nesebično pomoč ter vsem, k i so ga 
spreml ja l i na zadnj i po t i i n zasul i grob s cvetjem. 
H v a l a sodelavcem iz delovnih kolekt ivov: Sto l , Gra
ditelj ter osnovne šole Radomlje . Posebno zahvalo 
smo dolžni vsem gas i lsk im društvom, z last i gasil
cem iz Neveilj ter društvu upokojencev iz K a m n i k a , 

pevcem za žalo.stinke in župniku za obred. 

Ž a l u j o č i : 

žima Mar i j a , otroc i : Janez, F r a n c i , Roza l i ja 
z družinami i n Dani lo 

Olševek, 12. januarja 1977 



Nova vzletna steza 
V septembru, je predsednik 

Skupščine občine K a m n i k tov. 
F ranc Svetelj prerezal t rak 
pred novo vzletno stezo, k i So 
jo zgradi l i s prostovo l jn im 
de lom člani Modelarskega 
k l u b a K a m n i k in novega mo-
delarsko-letalskega k luba Mo
d r a p t i ca iz Domžal. Tokra t 
je b i lo skupno delo nagrajeno 
z uspehom. 

P o otvor i tv i steze je b i l mo
de larsk i ' mi t ing . V i d e l i smo 
različne kategorije radi jsko 
vodenih le ta lsk ih modelov v 
letu. Več kot 2000 gledalcev je 
spreml ja lo polete modelov iz 
K r a n j a , B l eda i n K a m n i k a . 
Najbol j je navdušil gledalce 
akrobatsk i mode l R C I mode
lar ja Poličarja iz K ran j a , k i 
je mojstersko izvajal akrobat
s k i p rogram. Poličar je b i l 
član jugoslovanske skupine na 
svetovnem prvenstvu v Be rnu . 
Za take akrobaci je so potreb
n i dobro živci i n brezhibna 
tehnika p i lo t i ranja . Prvič je 
prišel med kamniške mode
larje znani maketar tov. Men
cinger iz B leda , k i je navdu
šil gledalce teden prej v Les
cah z maketo potniškega leta
la DC-9. če bo uspelo stezo 
asfa l t i rat i , bomo v ide l i ta lepi 
mode l tud i v K a m n i k u . P r i 
tem pa ne smemo m i m o do
mačih modelarjev, k i so po
kaza l i modele za začetnike, 
trenažno pi lot i ranje , v leko ja
d ra ln ih modelov i n r ek l am ter 
odmetavanje predmetov. T i 
mode l i postanejo zelo uporab
n i v splošnem l judskem od
poru . 

T a dogodek je b i l za kam
niške modelarje poseben praz
n ik , saj se je to zgodi lo ob 
zaključku dvajsete tekmoval
ne sezone. K l u b je b i l nastal 
jeseni 1956, ko se je zbra lo 
43 m lad ih navdušencev k spo-
.znavanju modelarstva. G r a d i l i 
so jadralne modele A l i n A-2. 
Nekaj t i s t ih , k i so ugotovi l i , 
da natančno delo v delavnici 
n i zanje, je odšlo. Os ta l i so 
vs i , k i so vz l jub i l i ta de lovni 
šport, v katerem je treba t rdo 
delat i 100—2000 ur , da se lah
ko »pokažeš«. 

Nekatere je gnala želja, 
globlje pogledati v s t roko, saj 
je modelarsfvo najprej stro
kovno delo i n nato šport. Za
rad i tega vsebuje nekatere 
značilnosti. 

P r va naloga je, modelarje 
učiti de lat i ! če je to dobro 

opravl jeno, pr ide na vrsto 
šport. 

D a b i dobro gradi l i , morajo 
modelar j i spoznavati teoretič
na in tehnološka znanja. Poz 
sameznik i so čutili potrebo po 
intenzivnem ustvar ja lnem de
lu . Posta l i so konst ruktor j i . 
Od malega pa n i več daleč k 
ve l ikemu! .. 

Nekaj j i h je b i lo , k i so ob 
delu v mode larsk i delavnici 
o d k r i l i svoje sposobnost i i n 
se po n j ih tud i pok l i cno od
ločili. Danes so v pok l i cu za
dovol jni i n srečni. 

Vsega dela modelar ne more 
oprav i t i sam, zato s i morajo 
pomagati . P r i tem se odvi ja 
proces social izaci je. Ps iholog i , 
soc ia ln i delavci i n drug i , k i 
delajo pok l i cno z mlad ino , ve
do povedati, da v teh k lub ih 
n i prestopništva. Tak način 
dela celo priporočajo, če b i 
ime l i vel iko m lad ih vključe
nih v različnih organizaci jah 
L T i n če b i b i lo delati moder
no, b i gotovo ime l i več nova-
torjev i n izumitel jev. 

Prvo leto so g rad i l i kamni
ški mode lar j i letalske i n ladi j 
ske modele. H o d i l i so na tek
movanja. M l a d i fantje so me
r i l i moči na letališčih v soncu 
in čistem z raku . Tekmovalec 
z j ad ra ln im mode lom mora 
bi t i p rav i tekač, če hoče 
spreml jat i svoj mode l . 

K m a l u so se povzpel i k 
bolj zahtevnim mode lom. P r i 
čeli so gradit i vezane modele 
U-control . hitrostne i n akro 
batske modele, k i so zahtevali 
višje teoretične znanje i n bolj
šo tehnologijo. Potrebna je 
b i la večja tekmovalna rut ina. 
Zarad i dobrega i n vestnega 
dela je Leta lska zveza Slove
nije zaupala organizaci jo šti
r i h republiških prvenstev h i 
trostn ih vezanih modelov 
kamniškim modelar jem. Zara
d i dobre organizacije so slo
venski mode lar j i r ad i prihaja
l i v K a m n i k . K e r pa je vsa 
štiri prvenstva mo t i l dež, so 
b i l a prenesena v P tu j . 

Mode lar j i pa so hod i l i še 
naprej tekmovat v L jubl jano, 
Lesce, Novo mesto, Celje, Ma
r ibor , Varaždin; tedaj so se 
udeleževali tudi zveznih 
prvenstev. 

V tem času so se že kazale 
prve težave z mater ia lom in 
denarjem. Man jka lo je tud i 
inštruktorjev. Vse te težave 
pa niso vplivale na napredek, 

Modelar j i na novi vzletni stezi 

le na obseg. Kamniški mode
lar j i so posegli že napodročje 
radi jsko vodenih modelov RC . 
Težav n i bi lo malo. Ob veli
kem t rudu je teklo delo 
skromno naprej . 

R C tehnika je v svetu vse 
hitreje napredovala, naši pro
izvajalci e lektronsk ih aparatov 
pa tem napravam še niso b i l i 
kos. Osta l i smo odv isni od 
uvoza. A k l jub temu mode
lar j i uspešno korakajo k no
vemu, boljšemu. 

Prav zaradi tega, da b i b i lo 
delo v bodoče lažje, je prišlo 

do sodelovanja z domžalskim 
k lubom, k i je nastal letos. 
Zato upamo, da bosta jubi lant 
in novorojenec skupno hitre
je napredovala, želimo j i m a 
vso srečo! 

J . Juvančič 

Opomba uredništva 

Uredništvo Kamniškega ob
čana se opravičuje prizadev
n i m modelar jem, ker njihove
ga pr ispevka n i uspelo uvrst i 
t i v prejšne številke časopisa. 

Značka Z T K J 
V četrtek, 2. 12. 1976 je b i l a 

v pros tor ih P Z S sk romna slo
vesnost, na kater i so podel i l i 
značke Z T K J udeležencem V I . 
J A H O . To najvišje jugoslovan
sko športno priznanje je dob i l 
tud i član kamniškega alp ini 
stičnega odseka Bo jan Po l lak . 
Z bero v isok ih športnih priz
nanj spadajo člani AO P D 
K a m n i k verjetno med naju
spešnejše kamniške športnike, 
saj so v zadnj ih 2 let ih dob i l i 
B loudkovo in Ziher lovo pla-. 
keto, B l oudkovo nagrado in 
kot k rono vsega sedaj še 
značko Z T K J . Vsa ta pr izna
nja so vsekakor odraz visoke 
kvalitete kamniškega alpiniz
m a v zadnj ih let ih. 

S p r e j e m 
p r i p r a v n i k o v 
m e d a l p i n i s t e 

V začetku decembra je obi
čajno mrtvo alpinistična se-

Planinski kotiček 

Predsednik skupščine občine K a m n i k F ranc Svetelj je pre
rezal trak in s tem odpr l stezo. 

V a j e p o s t a j e G R S 
K a m n i k 

V soboto i n nedeljo 20. i n 
21. novembra je ime la kam
niška postaja G R S redne vaje 
v obnovi znanja iz reševalne 
tehnike. Vaje so potekale v 
hladnem i n vetrovnem vreme-
p r i Žagani peči v Kamniški 
B i s t r i c i ; udeležba je b i l a k l jub 
temu polnoštevilna. Reševalci 
se zavedajo, da lahko le s 
pr imerno izurjenostjo i n ust
rezno tehnično opremljenost
jo nudi jo t isto pomoč, k i se 
od n j ih pričakuje. N a vajah 
so ponov i l i znanje reševanja 
s s tandardn imi sredstvi (Ma-
rinerjeva nosi la , Graminger-
jev sedež, v i t la , jeklenice itd.) , 
kakor tudi z improv i z i r an im i 
sredstvi ( improv i z i rana nosi
l a , v rvn i sedež itd. ) , poleg te
ga pa še vse o sidriščih, spu
ščanju, dviganju i t d . Inštruk
tor G R S Tone Trobevšek, je 
poleg tega pokazal še nekaj 
novosti iz reševalne tehnike, 
saj gre tudi v tej human i de
javnost i razvoj vedno naprej . 
S temi vajami so kamniški 
člani G R S še bol j u t rd i l i svo
j a znanja i n stalno pripravl je
nost kva l i f i c i rano pomagati v 
nesreči, k i so j u sicer v le
tošnjem letu že ve l ikokrat 
dokazal i . 

P l e z a l n a šola 
Za praznike ob Dnevu re

pub l ike je b i l v programu 
plezalne šole predviden dvo
dnevni tečaj na Kokrškem se
d lu . V reme je b i lo kot nalašč 
čudovito, tako da je potekalo 
vse po načrtu. V soboto zve
čer so se zbra l i na sedlu ude
leženci p leza ln ih šol iz Dom
žal, Mengša in K a m n i k a . V 
nedeljo je b i l na sporedu 
praktični del pouka o zim
s k i hoj i v gore. Tako so te
čajniki pod vodstvom alp ini 
stičnih inštruktorjev in gor
sk ih vodnikov celo nedeljo 
vad i l i v Spodn j ih i n Zgornj ih 
j amah pod Gr in tavcem hojo 
v snegu, ledu, hojo z dereza
m i po različnih s t rminah , 
uporabo cepina, izdelavo varo-
valičš i td. , na koncu pa tud i 
ustavljanje padcev z dinamič
n i m varovanjem, šele pro t i 

zona in takrat AO pregleduj«* 
svoje delo i n sprejema pr i 
pravnike med alpiniste. Da 
pr ipravn ik postane alpinist 
mora pokazat i precej znanja 
in volje. Najprej mora " i t i v 
plezalno šolo, nato pa mora 
s svo j im delovanjem in rav
nanjem v najmanj letu~dni in 
po l , raje pa več, pokazat i , da 
je zre l za ta naziv. In končno 
dela še izpit iz 17 različnih 
predmetov. Šele ko vse to 
uspešno oprav i , ga čaka še 
ena preizkušnja: javen »izpit« 
pred »strogo« komis i j o s ša
l j i v im i vprašanji i n ob i l i co pa
davin po zadnj i p la t i . Letos 
je b i l ta sprejem 18. 12. 1976. 
kot še vedno doslej , v K a m 
niški B i s t r i c i . Med alpiniste 
so b i l i sprejet i : 

• BERČIC V I N C E N C , H U -
M A R M I R A , O R E H E K DU
ŠAN, PODBEVŠEK DUŠAN 
iz K a m n i k a i n J A Z B E C MI 
L A N iz Domžal. 

B.P. 

večeru so se v rn i l i v kočo, 
kjer so po krajšem počitku 
ime l i še predavanje o nevar
nost i v gorah: od megle i n 
teme do plazov, strele i n 
mraza. 

V ponedeljek so se tečajni
k i pod vodstvom alpinistov, 
alpinističnih inštruktorjev, 
članov G R S in gorsk ih vod
nikov povzpel i na Gr intovec , 
da so tako praktično pre izku
s i l i znanje, k i so s i ga prejš
nj i dan p r i dob i l i . To je b i la 
šele prva od tur plezalne šo
le. Naslednje se bodo zvrst i le , 
ko bodo udeleženci p r idob i l i 
več znanja. 

P o p o t e h D r u g e 
g r u p e o d r e d o v 

T u d i letos je m lad insk i od
sek P D K a m n i k organiz i ra l 
t rad ic iona ln i pohod po poteh, 
kjer se je prebi ja l na štajer
sko del 2. grupe odredov. 

V soboto, 23. 10. 1976 smo 
zjutraj k r en i l i izza Malograj-
skega dvora pro t i Tun j i cam 
in Ambrožu, odkoder se je 
60 očem ponud i l prekrasen 
pogled na Ju l i j ske Alpe. S 
K r vavca smo jo m a h n i l i po 
do l in i Korošice v Kamniško 
B i s t r i co , k jer smo ime l i po 
večerji k u l t u r n i p rogram s 
taborn im ognjem, tovariš 
Podbevšek pa n a m je or isa l 
borbe i n preboj grupe na šta
jersko. Dolgo v noč so odme
vale borbene i n p laninske 
pesmi med gorami . 

Drugo jutro smo po za j t rku 
odšli k spomeniku p a d l i m 
part izanom-planincem, kjer 
smo ime l i kratek ku l tu rn i 
program, nato pa smo jo u-
bra l i preko Do la na Ve l i ko 
planino i n naprej na Črnivec. 

N a tej pot i smo položili pet 
vencev v spomin na padle par
tizane. S t a k i m i pohod i se 
spominjamo vseh t i s t ih , k i so 
se bo r i l i za nas in darova l i 
svoja življenja za našo svo
bodo. Obenem pa t i pohod i 
navajajo mlad ino na vzdržlji
vost i n odpornost, k i n a m lah
ko pr ideta prav ob vsakem 
času, zato upamo, da bo ude
ležba na pr ihodn jem pohodu 
še večja i n to ne samo pla
nincev. 

P r i j e t e n zaključek l e t a s šahisti 
ŠK K o m e n d a 

šahovski k lub K o m e n d a je 
za uspešen zaključek leta pr i 
red i l v k lubsk ih prostor ih 
brzopotezni šahovski turn i r , 
na katerem je sodelovalo 18 
šahistov — članov ŠK Ko
menda. 

Poleg članov, k i redno obi
skujejo igralne večere, so se 
povabi lu odzval i tud i pred
sednik športnega društva Ko 
menda Zadrga l , sekretar K i -
movec i n blagajnik Švigelj. V 
uvodnem na govoru je pred
sednik šahovskega k luba Zni-
dar Mar j an pregledal delo, k i 
je b i lo v letu 1976 izredno 
uspešno. Osvojitev slovenske
ga prvenstva za p ion i rke 
ekipno, izredno dobra orga
nizaci ja v društvu i n drugi 
ve l ik i uspehi dobrega dela — 
predvsem z m lad ino so po

rok, da bo šah v K o m e n d i še 
dolgo na zav id l j i v i ravni . 

V imenu društva se je 
predsedniku Mar j anu Znidar-
ju zahval i l za njegovo priza
devnost p r i vodenju društva 
Dušan Juhant. 

S led i l je brzopotezni turn i r , 
k i so se ga udeležili tudi 
predsednik, sekretar i n bla
gajnik športnega društva Ko
menda. 

V R S T N I R E D : 

1. V id iC 
2. Trebušak 
3. Zidarič 
4. Juhant D. 
5. Košir Pav la 
6. M a m B . 

13.5 točk 
12.5 točk 
12.5 točk 
11.5 točit 
11 točk 
11 točk 

J . K . 

R e d n i mesečni t u r n i r v K o m e n d i 

Na-decemberskem brzopoteznem turn i r ju v K o m e n d i je 
sodelovalo 17 šahistov. Razvesel j iva je ugotovitev, da se tur
n i r ja udeležuje vel iko število šahistov iz K r a n j a , Domžal, 
Mengša, K a m n i k a i n drug ih krajev. 

V R S T N I R E D : 

1. C i r i l Križelj, 
2. Vuksanovič, 
3. M a r n , 
4. Bračič, 
5. Zidarič, 
6. M a r k o 

K o m e n d a 
K o m e n d a 
K o m e n d a 
K a m n i k 
K a m n i k 
K r a n j 

13 točk 
12 točk 
12 točk 
12 točk 
11 točk 
11 točk 

J . K . 

S pohoda po poteh I I . grupe odredov. 
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